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SLOVO STAROSTY

Vážení a milí spoluobčané,
letní číslo Zpravodaje, které se Vám do-

stává do rukou, potvrzuje, že uplynulé ob-
dobí přineslo do Nedvědice a na Pernštejn 
spoustu nového. Dozvíte se nejen o tom, 
co již proběhlo, ale i to, co pro Vás chys-
táme.

V  minulém čísle Zpravodaje jsem Vás 
informoval o změně vedení ZŠ a MŠ Ned-
vědice. Konkurzní řízení na místo ředite-
le/ředitelky proběhlo v květnu a komplet-
ně nám ho zprostředkoval Dobrovolný 
svazek obcí Tišnovsko. Konkurz prověřil 
u všech uchazečů jejich odbornou kva-
lifikaci, znalost školské problematiky 
a předpisů, dále jejich organizační a řídicí 
schopnosti. Výběrová komise stanovila 
vhodnost, či případnou nevhodnost a ná-
sledné pořadí kandidátů. Na základě této 
skutečnosti zvážila Rada městyse všech-
ny okolnosti a jednomyslně jmenovala na 
pozici ředitele ZŠ a MŠ Nedvědice pana 
Mgr. Petra Punčocháře. Rád bych mu tou-
to cestou ještě jednou blahopřál. Jsem 
přesvědčen, že naše spolupráce bude po-
kračovat za účelem progresivního rozvo-
je školy, spokojených rodičů i pedagogů, 
ale především kvalitně vzdělávaných dětí 
a žáků.

V oblasti stavebnictví se nám od jara 
podařilo zahájit a také dokončit něko-
lik projektů. Rekonstrukce historického 
domu čp. 32 naproti radnici má za se-
bou kolaudační souhlas. Po dovybavení 
a přesunu knihovny z obchodního domu 
se můžeme společně těšit na oficiální ote-
vření zmíněných prostor pro širokou ve-

řejnost, které proběhne letos na podzim. 
Situaci kolem bývalého areálu zimního 

stadionu komentuji opakovaně. Jedná se 
o celkově složitější souvislosti, které reali-
zaci našeho záměru vybudovat zde spor-
tovní, kulturní a relaxační komplex do-
provázejí. Musím vyzvednout spolupráci 
se společností, kterou využíváme po ce-
lou dobu našeho působení na radnici při 
zadávání veřejných zakázek. Společnost 
se opírá o bohaté zkušenosti s touto pro-
blematikou, vychází z více než třicetileté 
tradice své existence. 

Do výběrového řízení veřejné zakázky 
na bourací práce budov bývalých šaten 
a strojovny zimního stadionu se přihlá-
silo celkem 12 firem. Vítěznou nabídku 
podala společnost AWT Rekultivace a. s., 
se kterou byla podepsána smlouva a akce 
zrealizována. Považuji za důležité, že se 
podařilo vyjednat drcení suťového mate-
riálu s ohledem na životní prostředí mimo 
naši obec. Byli jsme tak ušetřeni vysoké 
prašnosti a hlučnosti nejen v  bezpro-
středním okolí demolice. Rychlost i pro-
fesionalita prováděných prací byla taktéž, 
dle mého názoru, na vysoké úrovni. 

Několik posledních roků nás trápila ne-
vzhlednost nevyhovující autobusové za-
stávky na Pernštejně. I opakované připo-
mínky občanů nejen z Pernštejna přispěly 
k tomu, že jsme se rozhodli pro celkovou 
rekonstrukci objektu zastávky. Práce 
byly zahájeny v dubnu a v době uzávěrky 
Zpravodaje je téměř vše hotovo. Poslední, 
co bude doplněno, je železná konstruk-
ce se střechou včetně skleněných výplní. 

Akce je taktéž dotačně podpořena pro-
střednictvím MAS Zubří země, podpora 
činí 80 procent nákladů.

Začátkem měsíce června byla zahájena 
stavba vodovodu v  lokalitě k  fotbalové-
mu hřišti a přiléhajícím nemovitostem. 
Dokončení stavby předpokládáme ještě 
v  letošním roce. Stavba je z  významné 
části spolufinancována Svazem vodovodů 
a kanalizací Žďársko.

Závěrem bych Vás všechny rád pozval 
na kulturní akce, které nás v létě a na pod-
zim čekají. Jako tradičně se na začátku 
prázdnin uskuteční 25. ročník Slavností 
Pernštejnského panství. Dále jsou připra-
veny hned dvě novinky. V půlce července 
k nám zavítají pouťové atrakce s koloto-
či. Poslední srpnovou sobotu Vás srdečně 
zvu na tradiční zakončení prázdnin s ha-
siči v podobě Dnů hasičů v Nedvědici, ten-
tokrát u příležitosti 150. výročí založení 
hasičského sboru u nás. A konečně první 
víkend v září se po 25 letech do Nedvědice 
vrátí hody! Těší mě, že právě tato tradice 
úplně nevymizí z našeho veřejného živo-
ta, podaří se ji obnovit a doufám i udržet 
v kalendáři. 

Dovolte mi popřát Vám všem krásné 
léto plné slunce a pohody. Prožijte pří-
jemnou dovolenou s  rodinou i přáteli. 
Děti určitě stráví zasloužené prázdniny 
bohaté na dobrodružství i odpočinek. 
Ať se Vám podaří naplnit Vaše představy 
spokojeného léta. 

Petr Konečný

Revitalizace areálu ZS
Foto: Petr Konečný
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RMN schválila

1.	 Rozpočtová opatření číslo 16, 17, 
18/2024 a 1, 3/2025.

2.	 ZŠ a MŠ Nedvědice v rámci jejich roz-
počtů na roky 2025 – 2026 poskytnutí 
finančních prostředků na spolufinan-
cování projektu Spoločne v  digitálnom 
priestore ve výši rozdílu celkových ná-
kladů projektu a poskytnutého nená-
vratného finančního příspěvku z Mini-

sterstva investic a regionálního rozvoje 
a informatizace Slovenské republiky ve 
výši 14 530 Euro.

3.	 Částečnou změnu ve složení Komi-
se životního prostředí a stavebnictví, 
na pozici předsedy jmenuje Rostisla-
va Kubánka a na pozici člena komi-
se jmenuje Mgr. Blanku Dračkovou 
s platností od 1. 1. 2025.

4.	 Finanční dary z rozpočtu městyse 
a smlouvy darovací pro
a) Moravský rybářský svaz, z. s. poboč-

ný spolek Nedvědice ve výši 5 000 Kč,
b) Freedom Art, z. s. ve výši 5 000 Kč,
c) ZpěvAhra, z. s. ve výši 5 000 Kč,
d) SDH Pernštejn ve výši 10 000 Kč,
e) Klub českých turistů Nedvědice ve 

výši 5 000 Kč,

ZPRÁVY Z RADNICE

Od posledního vydání Zpravodaje zasedala Rada městyse Nedvědice celkem 16x a projednala následující záležitosti:

Vítání občánků

Informace z jednání rady městyse

V sobotu 31. května se v obřadní síni konalo tradiční vítání no-
vých občánků městyse Nedvědice. Tento rok bylo vítání specific-
ké tím, že jsme vítali pouze čtyři děti, tři chlapce a jednu dívku. 
Vítání bylo zahájeno zpěvem pěveckého sboru Cvrčci pod vede-
ním paní Mgr. Petry Glosr Cvrkalové. Poté promluvil pan staros-
ta a následně paní matrikářka četla jména dětí. Postupně byly 
představeny děti: Jáchym Pečinka, Přemysl Kovář, Adam Velner 

a Anna Bátrlová. Rodičům byly předány hmotné a finanční dary. 
Slavnostní ceremoniál byl zakončen zápisem do pamětní knihy a 
společným fotografováním u symbolické dřevěné kolébky. Foto-
grafie poté obdrží rodiče jako další pozornost od městyse.

Veronika Flajšingrová
matrikářka

Foto: Petra Zbořilová
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RMN vyhlásila

1.	 Konkurz na obsazení pracovního místa 
ředitele/ředitelky ZŠ a MŠ Nedvědice.

RMN	pověřila

1.	 Paní PhDr. Miriam Jedličkovou, za-
městnance DSO Tišnovska, funkcí ta-
jemníka komise konkurzu na obsaze-
ní pracovního místa ředitele/ředitelky 
ZŠ a MŠ Nedvědice. 

RMN jmenovala

1.	 Na pozici ředitele ZŠ a MŠ Nedvědice 
Mgr. Petra Punčocháře.

Informace z jednání zastupitelstva městyse

Od posledního vydání Zpravodaje zasedalo Zastupitelstvo městyse Nedvědice 3x a projednalo následující záležitosti:

ZMN schválilo

1.	 Rozpočet městyse Nedvědice na rok 
2025 jako schodkový, financování ve 
výši 9 830 600 Kč bude hrazeno pře-
vodem z termínovaných vkladů a pře-
bytkem hospodaření minulých let.

2.	 Transformaci svazku obcí Tišnovsko 
na společenství obcí.

3.	 Dotaci na pořízení nového traktoru 
prostřednictvím fondu PGRLF.

4.	 Rozpočtové opatření číslo 2/2025.

ZMN	vzalo	na	vědomí

1.	 Rozpočtové opatření číslo 13, 15, 16, 
17, 18/2024 a 1, 3/2025.

Petr Konečný

f) Klub lyžařů Nedvědice ve výši 
5 000 Kč,

g) ROSPUK, z. s. ve výši 5 000 Kč,
h) Myslivecký spolek Sejřek – Skoro-

tice ve výši 10 000 Kč,
i) Společenské, Kulturní A Sportov-

ní Aktivity Nedvědice, z. s. ve výši 
15 000 Kč,

j) SDH Nedvědice ve výši 15 000 Kč,
k) Základní organizaci Českého za-

hrádkářského svazu Nedvědice ve 
výši 10 000 Kč,

l) Svaz tělesně postižených v  České 
republice, o. s., MO Nedvědice ve 
výši 15 000 Kč,

m) 1. RK Nedvědice ve výši 15 000 Kč,
n) Český svaz včelařů, z. s., základ-

ní organizace Nedvědice ve výši 
10 000 Kč.

5.	 Zvýšení příspěvku na provoz ZŠ a MŠ 
Nedvědice ve výši 75 448 Kč.

6.	 Rozpočet ZŠ a MŠ Nedvědice na rok 
2025.

7.	 Platový výměr Mgr. Petra Punčocháře 
– ZŠ a MŠ Nedvědice.

8.	 Plán inventur a odpisový plán městy-
se Nedvědice na rok 2025.

9.	 Pronájem jídelny v  sokolovně panu 
Z. Šikulovi za účelem uspořádání sou-
kromé akce dle platného ceníku měs-
tyse Nedvědice.

10.	Smlouvu o umístění a provozování 
kontejnerů pro sběr oděvů a textilu se 
společností TextilEco.

11.	Na základě doporučení hodnotící ko-
mise výsledek výběrového řízení na 
zakázku Demolice objektů v lokalitě sta-
dion – Nedvědice včetně smlouvy o dílo 
a pověřuje starostu k podpisu smlou-
vy o dílo s  vybraným dodavatelem 
AWT Rekultivace a. s.

12.	Na základě doručení nabídek doda-
vatele na zakázku Rekonstrukce střechy 
požární zbrojnice v  Nedvědici včetně 
smlouvy o dílo a pověřuje starostu 
k podpisu smlouvy o dílo s vybraným 
dodavatelem Eduardem Makovským.

13.	Dary z  rozpočtu městyse Nedvědice 
na fotosoutěž s tématem Sport do výše 
2 500 Kč.

14.	Pronájem sokolovny v Nedvědici v ter-
mínu 31. 1. – 2. 2. 2025 pro Spolek 
SkasaN a zároveň promíjí nájemné.

15.	Pronájem sokolovny v Nedvědici v ter-
mínu 28. 2. – 2. 3. 2025 pro Spolek 
SkasaN a zároveň promíjí nájemné.

16.	Podání Žádosti o příspěvek na vyhra-
zení společensky účelného pracovní-
ho místa pro uchazeče o zaměstnání 
v  rámci projektu Záruky pro mladé 
(ZPM) a zřízení jednoho pracovního 
místa.

17.	Realizaci a podpis dohody o poskyt-
nutí dotace na projekt Autobusová za-
stávka Pernštejn.

18.	Zadání výběrového řízení na pozici 
ředitele/ky ZŠ a MŠ Nedvědice DSO 
Tišnovsko.

19.	Příspěvek ve výši 15 000 Kč na dopra-
vu na lyžařský výcvik žáků ZŠ a MŠ 
Nedvědice.

20.	Dary z rozpočtu městyse Nedvědice pro 
děti ZŠ a MŠ Nedvědice v  rámci akce 
Karneval s kouzelníkem do 10 500 Kč.

21.	Pronájem sokolovny v  Nedvědici dne 
19. 3. 2025 pro Svaz tělesně postiže-
ných v České republice, o. s., MO Ned-
vědice a zároveň promíjí nájemné.

22.	Pronájem jídelny s  kuchyní v soko-
lovně dne 24. 5. 2025 panu V. Frani-
covi za účelem uspořádání soukromé 
oslavy dle platného ceníku městyse 
Nedvědice.

23.	Zveřejnění inzerátu konkurzu na ob-
sazení místa ředitele/ředitelky ZŠ 
a MŠ Nedvědice v Učitelských novi-
nách, dále na: www.nedvedice.cz, 
www.dsotisnovsko.cz, www.region-
tisnovsko.cz, www.regionkurimsko.cz, 
www.jmskoly.cz, www.regionbystric-
ko.cz, v  Tišnovských novinách, v mě-
síčníku Bystřicko, na KTV Nedvědice 
a na úřední desce městyse Nedvědice.

24.	Pronájem sokolovny v  Nedvědici 
v  termínu 25.–26. 4. 2025 pro Klub 
českých turistů Nedvědice za účelem 
uspořádání pochodu Za krásami okolí 
Nedvědice a zároveň promíjí nájemné.

25.	Pronájem sokolovny v Nedvědici dne 
30. 1. 2026 pro Myslivecký spolek 

Sejřek – Skorotice za účelem uspořá-
dání III. mysliveckého plesu a zároveň 
promíjí nájemné.

26.	Pronájem sokolovny v  Nedvědici dne 
19. 4. 2025 panu S. Kytnerovi za úče-
lem uspořádání soukromé akce dle 
platného ceníku městyse.

27.	Přijetí dotace z  rozpočtu Jihomorav-
ského kraje ve výši 135 000 Kč na 
projekt Slavnosti Pernštejnského panství 
2025.

28.	Přijetí dotace z  rozpočtu Jihomorav-
ského kraje ve výši 50 000 Kč na pro-
jekt Zajištění turistické sezony 2025 
v TIC Nedvědice.

29.	Dodatek ke smlouvě ze dne 30. 9. 2015 
s SDH Perštejn.

30.	Pronájem sokolovny Svazu tělesně 
postižených v  ČR, místní organizaci 
Nedvědice dne 5. 10. 2025 a zároveň 
promíjí nájemné.

31.	Dar z rozpočtu městyse Nedvědice pro 
Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska 
– okrsek Nedvědice ve výši 5 000 Kč.

32.	Dar z rozpočtu městyse Nedvědice na 
Nohejbalový turnaj v  rámci Slavností 
Pernštejnského panství 2025 na poháry 
do výše 2 500 Kč.

33.	Dar z rozpočtu městyse Nedvědice pro 
Běh pro Lékaře bez hranic v rámci Slav-
ností Pernštejnského panství 2025 do 
výše 5 000 Kč.

5.	 Změny Zakládací smlouvy a Stanov 
DSO KTS EKOLOGIE.

6.	 Investici na projekty stezka Pod Ho-
rou a nové dětské hřiště.

7.	 Smlouvu o příspěvku a zajištění do-
tačního řízení ve věci spolufinanco-
vání sociálních služeb v síti ORP Tiš-
nov pro rok 2025.

8.	 Vnitroorganizační směrnice k prová-
dění rozpočtových opatření.

9.	 Nové složení Rady městyse Nedvědice, 
a to ve složení: starosta, místostarosta 
a tři členové Rady MN.

pokračování na str. 6
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ZPRÁVY Z KOMISÍ

Family Cup 2025

V  sobotu 31. května proběhl 3. ročník 
Family Cupu, zábavného odpoledne pro 
rodiny v  pohybu. Přestože celý měsíc 
květen přinesl podprůměrné, chladné 
teploty, jeho poslední den byl téměř letní 
a pěkně slunečný. Naše akce je záměrně 
cílena na rodinné týmy, ale družstvo mů-
žou sestavit i samy děti, kamarádi, známí, 
zkrátka ti, kteří mají rádi pohyb spojený 
se zábavou a rodinnou pohodou. Bezmála 
čtyři desítky dětí plus jejich rodiče či pra-
rodiče, ti všichni zvládli pestré aktivity 
na pěti stanovištích. Do karet účastní-
ka byly tužkou nebo razítky označová-
ny splněné úkoly, trasa vedla nejbližším 
okolím centra Nedvědice. Start i cíl byl na 
sokolovně. Šlo se od workoutového hřiš-
tě, kde nejeden dospělák svým výkonem 
inspiroval ty nejmladší, přes dětské hři-
ště na Krčín. Brod přes Krčínku sice troš-
ku klouzal, ale pár odvážlivců se našlo… 
U rybníka už čekali hasiči, kteří připravi-
li oblíbené disciplíny, např. pumpování 

2.	 Zápis z  dílčího přezkoumání hos-
podaření městyse Nedvědice, okres 
Brno – venkov za rok 2024.

3.	 Schválený rozpočet DSO Tišnovsko 
na rok 2024.

4.	 Schválený střednědobý výhled rozpoč-
tu DSO Tišnovsko na roky 2025–2026.

5.	 Schválený rozpočet Svazové MŠ VEN-
KOV na rok 2024.

6.	 Schválený střednědobý výhled roz-
počtu Svazové MŠ VENKOV na roky 
2025–2026.

7.	 Schválený závěrečný účet DSO Tiš-
novsko za rok 2023.

8.	 Schválený závěrečný účet DSO KTS 
Ekologie za rok 2023.

9.	 Schválený rozpočet na rok 2025 DSO 
KTS Ekologie.

10.	 Střednědobý výhled rozpočtu DSO 
KTS Ekologie na roky 2026–2027.

11.	 Schválený závěrečný účet Mikroregi-
onu Pernštejn za rok 2023.

12.	 Schválený závěrečný účet SVK Žďár-
sko za rok 2023.

13.	 Schválený rozpočet SVK Žďársko na 
rok 2025.

14.	 Schválený střednědobý výhled rozpoč-
tu SVK Žďársko na roky 2026–2029.

15.	 Rezignaci paní Mgr. Ilony Lukáškové 
na funkci 1. místostarosty městyse 
Nedvědice.

16.	 Zprávy z Rady městyse Nedvědice.
17.	 Zprávy z výborů a komisí.

ZMN zvolilo

1.	 Nového člena Rady městyse Nedvědice, 
paní PaedDr. Libuši Císařovou.

ZMN	pověřilo

1.	 Paní PaedDr. Libuši Císařovou funkcí 
výkonu matriční činnosti – obřadník 
městyse Nedvědice.

ZMN	vzalo	na	vědomí

1.	 Změnu provozu 31. 1. 2025 ZŠ a MŠ 
Nedvědice.

2.	 Informaci ZŠ a MŠ Nedvědice o před-
ložení Žádosti o poskytnutí nená-
vratného finančního příspěvku z Mi-
nisterstva investic a regionálního 
rozvoje a informatizace Slovenské re-
publiky za účelem realizace projektu 
Spoločne v digitálnom priestore.

3.	 Rezignaci Mgr. Ilony Lukáškové na 
funkci 1. místostarosty městyse Ned-
vědice.

Petr Konečný

pokračování ze str. 5

Foto: Archiv KKS
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vody do proudnice a následné srážení 
plechovek, střelbu z luku atd. Na školním 
hřišti vedle slalomu na historickém dře-
věném trakaři šlo vyzkoušet třeba hod do 
proutěného koše, žabácký skok z  místa, 
kop na přesnost, samozřejmě podbíhání 

Poklady svrateckých strání

Obdiv ke květinám člověka zpravidla neopouští, naopak s  léty nabývá na intenzitě. 
Co si budeme povídat, často se rozplýváme nad barevností a širokou škálou tvarů okvět-
ních lístků, ale přesnější, odborné pojmenování nám uniká. Opravdových znalců není 
mnoho.

Koho přilákala přednáška spojená s besedou na téma Květiny v okolí Svratky od Víru po 
Prudkou (28. března v historickém domě čp. 32), byl nad míru spokojen. Pan Ing. Jaroslav 

Štercl prezentoval 170 převážně vlastních 
snímků kvetoucích rostlin. Rozdělil je po-
dle lokalit, podělil se o svoje letité zkuše-
nosti z  pozorování a fotografování flóry 
kolem Svratky. Nechyběly odbočky k  his-
torii vzniku botanického názvu či jejich li-
dových označení. Závěrečná kapitola před-
vedla chloubu našeho okolí, totiž zástupce 
vstavačovitých, orchideje, z  nichž např. 
švihlík krutiklas patří k evropským uniká-
tům. Kromě Kubovy Hutě na Šumavě kvete 
už jenom u Dolního Čepí. Z posluchačů se 
do diskuze – zejména o problematice ne-
pravidelného výskytu vstavačů – zapojili 
další přítomní znalci. Apel na nezbytnost 
péče o přirozený ráz krajiny nevyzněl jako 
prázdná slova. Nečekaným a milým pře-
kvapením byly fotografie jedné z  přítom-

ných posluchaček, která nafotila i velmi 
vzácnou bílou podobu vstavače kukačky. 
Po přednáškách paní MUDr. Bohumíry 
Hrabálkové (Motýli, Ptactvo) jsme se potě-
šili fotografiemi další tváře přírody, jež nás 
obklopuje. Seriózní informace jsou zákla-
dem pro reálně praktikovaný ohleduplný 
vztah k přírodě.

Libuše Císařová 
za Komisi kulturní a sportovní

Kde se vzal nápad uspořádat v sále sokolovny několik lekcí ta-
nečních, není až tak podstatné. Důležitější je, že celkem devět so-
botních podvečerů mohlo deset párů z řad zájemců zdokonalovat 
svoje umění v  oblasti společenských tanců. Lekce vedl taneční 
mistr Petr Hlucháň se svou manželkou Evou. Jejich profesionální 
přístup podpořený trpělivostí a pedagogickým taktem umožnily 

všem, tedy úplným začátečníků i těm pokročilejším, aby prožíva-
li povznášející pocit ze zvládnutých tanců. Neformální atmosféra 
a uvolněná nálada jen dokreslovaly příjemná taneční setkávání. 
Děkujeme vedení obce za podporu i této formy rozvíjení soused-
ských vztahů. 

Komise kulturní a sportovní

Taneční pro každého

a přeskakování lana a další. Poslední do-
vednost v prostoru cíle spojená s odvahou 
byla jízda na ziplinu. Po ukončení celé 
trasy všechny potěšil diplom a osvěžují-
cí sladká odměna. Po horkém dni přišly 
k chuti chladivé nápoje i něco na zub. Děti 

taky bohatě využívaly skákací hrad. Dě-
kujeme všem, kteří pomohli s organizací. 
Pokud jste letošní Family Cup nestihli, 
nevadí, příležitost budete mít zase za rok. 
Tak přijďte, jste srdečně zváni! 

KKS, SkasaN, SDH

Přednáška květiny
Foto: Libuše Císařová

Foto: Archiv KKS
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Děkujeme vedení základní školy i naší 
radnici za vstřícnost při využívání pro-
stor a vybavení školní tělocvičny. Jak 
mladší děti, tak rodiče s  dětmi zde pra-
videlně cvičí. Vždy jednou týdně zaplní 
nadstandardně vybavené prostory včet-
ně zázemí. Ti nejmenší přicházejí spo-
lečně s  rodiči, veselí a natěšení. Máte 
slyšet, jak zaburácí jejich úvodní společ-
ný pozdrav. A potom už vše jede jako na 
drátkách – honička, rybičky, průpravná 
cvičení na balanci, koordinaci, skoky, ko-
touly, zařazujeme cviky s  náčiním i bez 
něj. Opičí dráha plná překážek je samo-
zřejmě nejoblíbenější. Právem se říká, že 
společně prožívaná radost se sčítá, u nás 
to platí mnohonásobně. Bez vás rodičů 

Pohyb? Určitě!

by ale žádná nebyla, vy musíte „oběto-
vat“ čas… Kéž by takových obětí bylo 
co nejvíce, protože míří do budoucnosti 
vašich nejmenších. 

Své o tom vědí mladší děti 1. až 4. tří-
dy, které mívají svoji hodinu vždy v úterý 
odpoledne. Důležitou předností našeho 
cvičení je, že více než bezchybný výkon 
zdůrazňuje pomocí motivace postupné 
zvládání pohybových dovedností a zvy-
šování jejich náročnosti. Výkonnost-
ní měřítko přichází ruku v  ruce s  chutí 
poprat se o svůj úspěch. Odbourat stres 
z  nezdaru, přijmout povzbuzení ostat-
ních a chtít pohyb dokázat stejně jako ti 
nejšikovnější. Na závěr letošní cvičební 
sezóny jsme pozvali rodiče na „den ote-

vřené tělocvičny“. Krásně se nám cvi-
čilo… Neobjevujeme Ameriku, jenom 
v  praxi usilujeme o to, aby pravidelný 
pohyb včetně základů gymnastiky, atle-
tiky a míčové techniky zapadl do pravi-
delného denního či týdenního programu 
dětí. Konkurence lákavých (ne)činností 
je v  dnešním světě obrovská, a tím pá-
dem vzniká pro rodiče mnohdy docela 
náročná situace. Co myslíte, pomůže 
důslednost, soustavnost, hodně a hodně 
pochopení? 

Libuše Císařová
za KKS

Foto: Archiv KKS
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Komise životního prostředí a stavebnictví informuje

Návštěva spisovatele Miloše Doležala vzbudila mezi zájemci 
o moderní dějiny 20. století výjimečnou pozornost. Publicista, 
spisovatel a básník M. D. zavítal do našeho kraje už před léty 
v souvislosti s křížovickou Galerií z ruky. Jako kurátor a respekto-
vaný znalec výtvarného umění spolupracuje např. s uměleckou 
Galerií Osmička v Humpolci. 

Jako svoje celoživotní poslání vnímá touhu pravdivě převyprá-
vět životní osudy lidí, kteří museli překonávat velké životní či spo-
lečenské překážky a nepřízeň osudu. Jak vysvětlil 21. března ná-

Moderní dějiny nejsou tabu

pokračování na str. 10

vštěvníkům besedy v obřadní síni historického domu čp. 32, jeho 
pozornost i z  osobních důvodů zaujal příběh faráře Josefa Tou-
fara. Od mučednické smrti číhošťského kněze uplynulo v únoru 
2025 tři čtvrtě století. Právě toto výročí iniciovalo pozvání M. Do-
ležala k nám do Nedvědice. Autor vychází z více jak třicetiletého 
pátrání po pravdivých okolnostech zatčení a následné násilné 
smrti J. Toufara. Zrekonstruoval jeho zevrubný životopis, objevil 

Během uplynulého pololetí zorganizo-
vala KŽPS dvě akce pro veřejnost s cílem 
zpříjemnit prostředí v Nedvědici. Tradič-
ně jsme se zapojili do každoroční celo-
státní dobrovolnické akce Ukliďme Česko 
(www.uklidmecesko.cz), která u nás pro-
běhla 12. 4. 2025 pod názvem Ukliďme 
Nedvědici a Pernštejn. Cílem úklidu bylo 
vyčistit od odpadků exponovaná místa 
v Nedvědici a na naučných stezkách na 
Pernštejn. Letos nám počasí přálo, neby-
la taková zima, která nás potrápila vloni. 
Podařilo se zlikvidovat více než 150 kg 
nelegálního odpadu a uklidit odpadky 
v ulicích a na stezkách.

Druhou akcí, která se letos konala po-
prvé, byla brigáda v jedlé zahradě. Sešli 
jsme se v sobotu 3. 5. 2025 dopoledne, 
a přestože nás byla jen hrstka, udělali 
jsme spoustu práce od ostříhání odumře-
lých částí rostlin přes vyvázání ostružiní-
ků až po vytrhání plevele, který je bohu-
žel věčný. Jedlá zahrada nad obchodním 
domem je hojně využívána. Chodí sem 
nejen návštěvníci dětského hřiště, ale 
plody v létě mohou sbírat všichni, kteří 
po cestičkách procházejí. Vzrostlá vege-
tace zároveň napomáhá zadržovat vodu 
v krajině, což je v období extrémního su-
cha, které v posledních letech často zaží-

váme, velmi užitečné. Apelujeme proto na 
všechny, kteří zahradu využívají, aby při-
ložili ruku k dílu. Vždyť vytrhávat plevel 
a ukládat ho do dřevěného kompostéru, 
který je součástí zahrady, je možné kdy-
koliv. Další společná brigáda se uskuteč-
ní na podzim, termín bude upřesněn po 
prázdninách.

Děkujeme všem účastníkům výše uve-
dených akcí za spolupráci a doufáme, 
že nás příště bude více.

Blanka Dračková 
za KŽPS

Foto: Blanka Dračková
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V období	od	prosince	2024	do	května	2025	nás	opustili:	Narození	prosinec	2025	–	květen	2025

Jan Pospíšil
Jaroslav Lukas
Růžena Burýšková
Alena Mášová
František Kříček
Helena Medková
Zdeněk Ostrý
Ludmila Dostálová
Eva Škrabalová
Jiří Mikulecký

MNOHO RADOSTI A ŠTĚSTÍ DO ŽIVOTA
PŘEJEME: 

Přemyslu Kováři
Adamu Velnerovi 
Anně Bátrlové
Dominiku Čuhelovi
Tadeáši Vejrostovi
Zoře Štouračové

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

pokračování ze str. 9

úctyhodné množství fotografického a dokumentárního materiá-
lu, hovořil s pamětníky, dokonce i s přímými účastníky Toufarova 
života. Vše vložil do knih Jako bychom dnes zemřít měli a Příběh 

Josefa Toufara. Doležalovo důsledné pátrání v archivech provází 
ještě jedna pozoruhodnost. Přesvědčil příslušné a zainteresované 
instituce, aby bylo obnoveno pátrání po hrobovém místě na praž-
ském ďáblickém hřbitově. Skutečně byly objeveny ostatky kněze 
Toufara. Následná analýza DNA prokázala jejich pravost. Při slav-
nostní mši v  roce 2012 byly vráceny a uloženy do číhošťského 
kostela. Posun při vnímání nespravedlivého rozsudku přineslo 
i jeho zrušení u královéhradeckého soudu.

Panu Doležalovi se podařilo představit faráře Toufara velice 
důvěryhodně, s  jeho obyčejnými i obdivuhodnými vlastnost-
mi. Jakou roli může hrát naprosto nepředpokladatelná náhoda, 
jak důležité je nezavírat oči při hledání i méně příjemných důka-
zů, o tom všem besedoval pan Doležal. Dotazů bylo požehnaně, 
potvrzovaly, že zájem o osobnost Josefa Toufara není zdaleka 
vyčerpaná a nekončí. Způsob komunikace M. Doležala a napros-
to otevřený přístup k tématu vyloučil jakoukoli bariéru směrem 
k  posluchačům. Setkání s  ním a zprostředkovaně s  P. Josefem 
Toufarem se tak stalo nezapomenutelným…

Komise kulturní a sportovní

Historické přednášky 

Historické přednášky Mgr. Aleše Flídra z  Filozofické fakulty 
Masarykovy univerzity Brno dospěly svou čtvrtou částí do nej-
slavnějšího období našich regionálních dějin, tedy v  souvislosti 
s pernštejnskými vazbami. V nedvědické sokolovně se 28. února 
potkaly nové, ale i známé tváře těch, kteří chtěli vidět a slyšet od-
borný výklad historického období, které tak výrazně poznamena-
lo krajinu v širším okolí řeky Svratky. Od té nejstarší sakrální ar-
chitektury 13. století jsme postoupili do pozdně gotické fáze, tedy 
do 16. století. Přednášející se jakoby v časové spirále vracel k zá-
sadním a z  architektonického hlediska pozoruhodným stavbám 
v regionu, aby upozornil na jejich stavební vývoj související právě 
s dobou pozdní gotiky. Znovu jsme díky skvělé fotodokumentaci 
vstoupili do kostelů např. v Újezdu u Tišnova, v Olší, ve Svatosla-
vi, v Bystřici n. P. a dalších, obdivovali jsme umně zdobený arkýř 
kaple sv. Františka Serafínského na lomnickém zámku. Poznává-
ní šňůry lokalit zakončila úžasně vypointovaná tečka, za kterou 
lze jednoznačně považovat doubravnický kostel Povýšení svaté-
ho Kříže, opravdový gotický skvost s překrásnými renesančními 
prvky. Je třeba poděkovat A. Flídrovi za vysoce odborný a srozu-
mitelnost zachovávající obsah všech přednášek. Zásadním způ-
sobem posunul vnímání středověké architektury v našem okolí, 
nepochybně i probudil zájem o další seznamování se se stavbami 

(nejen) kostelů. Můžeme je navštěvovat opakovaně, pozorovat je 
vlastně tak trochu i novýma očima. 

Libuše Císařová 
za KKS

Foto: Petra Zbořilová

Gotické kostely 
Foto: Blanka Dračková
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Vzpomínka na Evu Škrabalovou

BLAHOPŘEJEME!

Všem oslavencům narozeným v  měsících prosinec	 2024	 –	 květen	 2025 přejeme především pevné zdraví, hodně štěstí 
a spokojenosti do dalších let.

65	let
Radek Zeman
Karel Sís
Arnošt Rossí
Jarmila Lorencová
Luděk Nahodil
Milada Burýšková
Ludmila Kovářová

70	let
Milada Danielová
Samuel Antwi Darkwah

Vlastimil Šesták
Stanislava Handlová
Jiří Dvořák
Pavel Trčka
Miroslav Bednář

75	let
Marta Vejrostová
Ludmila Kolbábková
Jaroslava Ostrá
Helena Zemanová
Marie Kaňová

80	let
Lubomír Karásek
Jarmila Štarhová
Božena Mašová
Jarmila Vernerová
Naděžda Kytnerová
Anna Salavová
Květoslava Priessnitzová

85	let
Jana Vaculíková
Jaromíra Svobodová

90	let
Zdeňka Navrátilová

SPOLKY A ORGANIZACE

Na konci dubna nás všechny zasáhla 
smutná zpráva. Ve čtvrtek 24. 4. 2025 
zemřela po krátké těžké nemoci PhDr. 
Eva Škrabalová – správkyně depozitáře 
a zástupkyně kastelána na Státním hradě 
Pernštejně. 

S Pernštejnem, jeho historií i každoden-
ním chodem byla spjata po čtyři desítky let.

Vystudovala historii na Filozofické fa-
kultě tehdejší Univerzity Jana Evangelisty 
Purkyně v  Brně, kde potkala svého bu-
doucího manžela. Společný život je při-
vedl na hrad Pernštejn, kde spolu od roku 
1985 pracovali. Hrad se stal jejich domo-
vem, pracovním i osobním životem. Eva 
byla člověkem, který dokázal propojovat 
odbornost se smyslem pro návštěvnický 
zážitek. Společně se svým manželem Ja-
kubem, kastelánem na hradě Pernštejně, 
a dalšími kolegy z Národního památkové-
ho ústavu se podílela na realizaci součas-
né podoby prohlídkových tras. 

Velkým splněným snem pro ni byla 
obnova pernštejnské vrchnostenské za-
hrady. Odborně se podílela na přípravě 
materiálů, studovala archivní prameny 
i záznamy v  literatuře. Nádherná zahra-
da pod hradem Pernštejnem tak s ní bude 
navždy spjatá. 

S velkým odhodláním se pouštěla také 
do příprav různých kulturních akcí. Všich-
ni ji budeme mít neodmyslitelně spoje-
nou se Slavnostmi Pernštejnského panství, 
tradiční výstavou květin Podzim na Pern-
štejně a mnoha a mnoha dalšími akcemi, 
které dotvářely atmosféru na hradě. 

Velká gesta při plánování, hlasité vy-
právění příběhů, dobrosrdečnost, smysl 
pro humor, obrovská dávka energie a elá-
nu – to byla Eva Škrabalová, přesně tak si 
ji budeme všichni pamatovat.

V  pátek 2. 5. 2025 se rodina, přátelé 
a kolegové naposledy rozloučili s  touto 
vzácnou ženou a vyprovodili ji na poslední 
cestě. Společně s námi všemi se zpovzdálí 
loučil i majestátní hrad Pernštejn.

Až se na Pernštejn nebo do zahrady vy-
dáte, věnujte Evě prosím vzpomínku jako 
poděkování za vše. 

Správa hradu Pernštejn a městys Nedvědice

pokračování na str. 12

V sobotu 14. května se opět po roce ko-
nala hasičská okrsková soutěž, která se 
skládá ze dvou částí – štafety a klasické-
ho hasičského útoku. Letos připadla role 
hostitelů a organizátorů na Chlébské, 
které se svého úkolu zhostilo velmi dob-
ře. Závody probíhaly v krásném prostře-
dí jarní krajiny mezi Horním Chlébským 
a Čepím.

Okrskové soutěže se zúčastnilo celkem 
10 hasičských sborů, z toho 15 družstev 
mužů, 4 družstva žen a 6 družstev dětí. 
Nedvědičtí hasiči se dostavili v hojném 
počtu. Sestavili tým žen, tým dětí, a do-
konce i dvě družstva mužů. Zastoupení 

Hasiči Nedvědice

Foto: Rodinný archiv

Požární soutěž okrsku
Foto: Petra Nováková
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Komunitní a volnočasové centrum Freedom Art

pokračování ze str. 11

„Nedvědických“ tedy bylo široké, o to vět-
ší byla i očekávání alespoň jednoho dob-
rého výsledku.

V první části závodů se sbory snažily 
dosáhnout co nejlepšího času ve štafe-
tě, které se účastní čtyři členové. V prv-
ním úseku závodník absolvuje slalom 
mezi tyčkami a běží s hasicím přístrojem. 
Ve druhé části dvojice soutěžících spoju-
je tzv. savice a přenáší je za cílovou čáru. 
V posledním úseku se ověřuje schopnost 
napojit hadici na rozdělovač a doběhnout 
do cíle s proudnicí připojenou k hadici. 
Štafety se účastní pouze družstva mužů 
a žen, dětské týmy tuto disciplínu vyne-
chávají. Štafeta se vydařila jak nedvědic-
kým ženám, tak oběma mužským týmům. 
Ženy zvládly štafetu v čase 48,73 vteřin, 
tým Nedvědice A za 36,32 vteřin a tým 

Nedvědice B měl čas 39,14. Nejlepší čas 
štafety získalo družstvo ze Sejřku s časem 
33,90 a mezi ženami dominovaly místní 
hasičky z Chlébského s časem 42,87.

Následoval hlavní bod programu – ha-
sičský útok. Jako první soutěžily děti. 
Mladí hasiči z Nedvědice měli konkuren-
ci v podobě dalších pěti týmů a obsadili 
krásné čtvrté místo s časem 47,14, což je 
opravdu výborný výsledek. První místo 
bral Ujčov s časem 34,82.

Poté nastoupila dospělá družstva 
v pořadí, které si vylosovala na začátku. 
Nedvědické ženy startovaly jako čtvrté 
a předvedly perfektní výkon, díky kterému 
dosáhly zatím bezkonkurenčního času 
37,84. Následoval tým mužů A, který na 
trati nechal maximum a dosáhl nejlepšího 
času dne – 34,79. Mužstvo Nedvědice B se 
představilo se startovním číslem 9 a i oni 
si vedli skvěle, s časem 40,30 vteřiny.

Po dokončení soutěží všech družstev 
začali rozhodčí sčítat časy štafet a úto-
ků. Po chvíli napětí dorazily ne jedna, 
ne dvě, ale rovnou tři skvělé zprávy. Ne-
dvědice B obsadila výborné třetí místo 
a družstva mužů A a žen se umístila na 
nejvyšším stupni – na prvním místě. Ještě 
jedno příjemné překvapení přišlo po dů-
kladném prostudování všech dosažených 
časů. Ženy z Nedvědice nejenže porazily 
všechny své soupeřky, ale jejich čas 37,84 
byl druhým nejrychlejším ze všech týmů, 
včetně mužských!

Závěrem bychom chtěli poděkovat po-
řadatelům za skvělé zázemí a výbornou 
organizaci a také všem zúčastněným 
závodníkům. Už teď se těšíme na další 
ročník, který se bude konat příští rok ve 
Smrčku.

Kolektiv SDH

Volnočasové a komunitní centrum Freedom Art se i v uplynu-
lých měsících stalo místem setkávání, sdílení, tvoření a společ-
ných zážitků pro děti i dospělé. Naším cílem je vytvářet prostor, 
kde si každý najde to své – ať už jde o zábavu, poznání, odpoči-
nek, nebo nové přátele. Od prosince do května se u nás odehrála 
celá řada pestrých akcí, o které bychom se s vámi rádi podělili. 

V prosinci jsme se s nadšením zapojili do největší předvánoční 
výzvy v ČR Rozsviťme Česko, v rámci níž jsme podpořili celkem 14 
neziskových organizací – například i Nadační fond Vrba. V únoru 
jsme se společně přenesli do exotických končin díky cestovatel-
ské besedě o Bali. O jarních prázdninách jsme probudili našeho 

maskota medvídka Artíka venkovní hrou, která přinesla radost 
dětem i dospělým. V březnu jsme si připomenuli tradice spojené 
s masopustem další tematickou stezkou. Ve spolupráci se Sva-
zem tělesně postižených a Městysem Nedvědice se uskutečnilo 
již několikáté cvičení paměti. V dubnu se toho taky mnoho událo. 
Společně jsme navštívili Městské divadlo Brno a zhlédli slavný 
muzikál Čarodějky z Eastwicku, nechyběla Velikonoční stezka ani 
edukativní beseda ve spolupráci s organizací První pomoc efek-
tivně na téma Úrazy v domácím prostředí. Měsíc duben jsme za-
končili stylově – Čarodějnickou stezkou. V květnu jsme se naladili 
na jemnější notu a pro zamilované páry byla připravena Roman-
tická stezka. Zavzpomínali jsme také na Vanesku, milou a laska-
vou holčičku. Jako každoročně bylo připraveno místo, kam moh-
li všichni přinést barevnou stužku na strom a odnést si laskavý 
dobrovzkaz – stromy zářící barvami, které Vaneska milovala, 
byly milou vzpomínkou. 

Kromě těchto akcí v centru pravidelně probíhají i různé krouž-
ky – keramika, výtvarné techniky, pěvecký sbor Cvrčci, příprava 
na testy CERMAT a další. S květnem přichází i jedna novinka. 
Centrum Freedom Art má novou koordinátorku – paní Romanu 
Železnou, která se s chutí pustila do své role. Věříme, že její půso-
bení přinese nové nápady i energii. Přejeme jí hodně sil, radosti 
a inspirace. Společně se těšíme na další dobrodružství a zážitky, 
které nás v centru Freedom Art čekají.

Tým centra Freedom Art

Požární soutěž okrsku
Foto: Petr Konečný

Beseda na téma úrazy v domácím prostředí
Foto: Petra Glosr Cvrkalová

Požární soutěž okrsku
Foto: Petra Nováková
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Dobrý den, Nedvědice! Jmenuji se 
Sercan a pocházím z krásné země Turec-
ko. Jsem dobrovolník ve škole Jasan, kde 
mám úžasnou příležitost pracovat s dět-
mi, podporovat učitele a být součástí živé 
školní komunity.

Při každodenních školních aktivitách 
a procvičování angličtiny mi pomáhá moje 
zkušenost s dobrovolnictvím a vášeň pro 
vzdělávání. Také se účastním speciálních 
akcí, jako je Čaroles a škola v přírodě. Mým 
cílem je sdílet svou kulturu a zároveň po-
znávat život v České republice, tato zkuše-
nost je pro mě neuvěřitelně obohacující.

Zásluhou svého předchozího studia 
v České republice umím trochu česky, což 
mi umožňuje navázat s dětmi ještě hlubší 
kontakt. Ať už vyrábíme, hrajeme si nebo 
si jen povídáme, naučil jsem se toho mno-
ho z jejich kreativity, laskavosti a energie.

nyní bych vám ráda nabídla jejich medai-
lonky, které najdete níže.

Mladí lidé z celého světa v Nedvědici

Francie, Ukrajina, Kypr, Turecko nebo 
Alžír? Díky programu Evropského sboru 
solidarity mohou v Jasanu sbírat zkuše-
nosti úžasní dobrovolníci z těchto a mno-
ha dalších zemí. Jejich přínos pro vzdělá-
vací proces si nemůžeme vynachválit. Jde 
o evropský projekt zacílený na vzdělávání 
a růst mladých lidí a dobročinnost. Dob-
rovolníci se mohou zapojit do různých 
projektů v celkem čtyřiačtyřiceti zemích: 
projekty zaměřené na podporu míst-
ní komunity, vzdělávání, péči o seniory, 
ochranu přírody, pomoc při katastrofách, 
humanitární pomoc ve válečných oblas-
tech atp. Dobrovolnictví nabízí účastní-
kům možnost poznat nové přátele, získat 
životní zkušenosti a přispět svou troškou 
ke změně světa k lepšímu. Dobrovolníci 
přinášejí nové nápady do organizace a od-
nášejí si domů zase ty místní, dochází tak 
k odbourávání předsudků a vzájemné in-
spiraci. Více se dočtete na webových strán-
kách národní agentury (Domu zahraniční 
spolupráce): www.dzs.cz/program/evropsky-
-sbor-solidarity.

Do Jasanu – pracovišti školy ZaHRAdy 
Tišnov v Nedvědici – přijíždějí dobrovol-
níci zpravidla na jeden rok. Největší část 
jejich práce je přímo ve třídě – pomáhají 
dětem se samostatnou prací, působí jako 
asistenti pedagoga při výuce, anebo sa-
mostatně vedou skupinovou práci v an-
glickém jazyce. Můžou se zapojit i jiným 
způsobem – starají se o zahradu, přispíva-
jí na sociální sítě, vytvářejí materiály pro 
výuku atp. V rámci školní družiny si pro 
děti společně s družináři chystají různé 
hry, pohybové aktivity nebo tvoření. Díky 
tomu, že nemluví česky, jsou děti přiroze-
ně vedeny k používání angličtiny v běž-
ném životě.

Dobrovolníky pečlivě vybíráme a také 
spolupracujeme s jejich vysílající organiza-
cí v místě bydliště. Ceníme si jejich odhod-
lání a nadšení, s jakým se věnují dětem. Je 
vidět, že děti jim to vrací a rády s nimi tráví 
čas. Již samotná přítomnost dobrovolníka 
ve škole je obohacení a věřím tomu, že pro 
děti bude znamenat zážitek na celý život. 
Aktuálně působí v Jasanu tři dobrovolníci; 

Maria Montessori: Průkopnice moderního vzdělávání

6. května 1952 zemřela Maria Monte-
ssori – výjimečná žena, která jako první 
získala v Itálii titul doktorky medicíny 
v tehdy čistě mužském světě.

Během své lékařské praxe si začala vší-
mat, že děti nejlépe rozvíjejí své schop-
nosti v prostředí, které je podporuje 
v samostatnosti, pohybu a smyslovém 
vnímání. V roce 1907 otevřela v Římě 
první „Dům dětí“ (Casa dei Bambini), kde 
své inovativní metody uvedla do praxe. 
Navrhovala dětem pomůcky na míru, 
dávala jim svobodu volby a prostor pro 
soustředěnou práci. Nebyly to však děti 
z privilegovaných rodin – Maria začala 
pracovat s dětmi s psychickým a zdravot-
ním postižením a s dětmi ze sociálně zne-

výhodněného prostředí. Její výsledky byly 
ohromující.

Montessori předávala svou metodu dál, 
zakládala školy po celé Itálii i v zahraničí. 
Po celý život se musela odvážně stavět za 
sebe a svá přesvědčení. Čelila předsud-
kům a opovržení ze strany některých žen 
i mužů, kteří neuznávali vzdělané ženy. 
Za druhé světové války musela odejít 
z Itálie, protože odmítla zaměřit své školy 
na propagaci fašismu.

Montessori dnes známe jako uznáva-
nou vzdělávací metodu, která staví na 
úctě k dítěti, k lidem i ke světu. Zakládá si 
na individualitě a přirozené touze po po-
znání a pochopení.

 Je to tedy více než sto let, co tato in-
spirativní žena vytvořila novou, vysoce 
funkční a podrobně propracovanou me-
todiku výuky dětí s ohledem na jejich 
přirozenost. Vycházela přitom ze svých 
lékařských znalostí a z pečlivého pozoro-
vání dětí.

Montessori pedagogika dnes funguje 
ve školách po celém světě, včetně České 
republiky. Důraz je kladen na rozvoj sa-
mostatnosti, odpovědnosti a vzájemného 
respektu. Děti nejsou nuceny k výkonu, 
ale jsou podporovány v tom, aby se učily 
vlastním tempem – nejlépe, jak dokážou. 

Díváte se rádi na filmy? Přeneste se do 
Paříže roku 1900 a zpříjemněte si večer 
filmem Maria Montessori. (Premiéru měl v 
roce 2023 a je k nalezení na českých strea-
movacích platformách.) 

Před pěti lety se malá skupinka školá-
ků z Nedvědice stala odloučenou třídou 
školy ZaHRAda Tišnov – Jasan. Od té doby 

roste a rozvíjí myšlenky Marie Montes-
sori. Vzdělává děti od první do páté třídy 
a v příštím roce poprvé otevře i šestou tří-
du, čímž nabídne vzdělávání také dětem 
druhého stupně.

Nejsme běžná škola – v mnohém pra-
cujeme jiným způsobem, než na jaký je 
česká společnost zvyklá. Ve škole nejsou 
učitelé, ale průvodci, kteří se – stejně jako 
děti – učí každý den. Nemáme známky, 
ve škole se nezvoní a děti nesedí v lavi-
cích. Učí se s velkou mírou samostatnosti, 
svobody a zodpovědnosti.

 V mnohých mohou tato slova vyvo-
lávat otázky či pocity, že se děti ve škole 
neučí. Proto je pro rodiče často překvape-
ním, že Montessori metoda má propraco-
vaný systém na ověřování nově nabytých 
znalostí.

 Chcete se podívat, jak to u nás vypadá? 
V Jasanu se vzděláváme již pátým rokem 
a každý rok společně s dětmi a jejich ro-
diči připravujeme pro veřejnost akce, bě-
hem nichž se můžete do školy přijít podí-
vat.
• 25.	 6.	 2025 se můžete těšit na Jasan 
jarmark.

• 25.	9.	2025 na Den	otevřených	dveří.
• V únoru 2026 pro vás opět připravíme 

pohádkový Čaroles.

Učíme se celý život – a pozorování je 
jedním ze způsobů, jak se něco nového 
dozvědět.

Těšíme se na vás!
Jana Mokrá

vedoucí pracoviště Jasan

"Ta neznámá energie, která může pomoci 
lidstvu, je ta, která leží ukryta uvnitř každého 
dítěte."

Maria Montessori

pokračování na str. 14
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Zdravím všechny,
jmenuji se Photini a mám velkou ra-

dost, že se k vám v Nedvědici mohu připo-
jit jako dobrovolnice! Pocházím z ostrova 
Kypr, který se nachází ve Středozemním 
moři na křižovatce Evropy, Asie a Afriky. 
Dobrovolničím prostřednictvím spolku 
Hnízdo ve škole Jasan, základní Monte-
ssori škole. Tyto iniciativy mají poslání, 
které se mnou hluboce souzní: vytvářet 

Ahoj všichni!
jmenuji se Chouaib Laidi – vyslovuje se 

Sho-a-ib (jako „show-uh-ebb“), ale klid-
ně mi říkejte Laidi! Pocházím z Alžírska, 
konkrétně ze severní oblasti poblíž Al-
žíru, a mám velkou radost, že jsem tady 
v Nedvědici. Dobrovolničím v Montes-
sori škole Jasan prostřednictvím Evrop-
ského sboru solidarity, protože mě baví 
vzdělávání a loni v červnu jsem ukončil 
studium na fakultě pedagogiky. Také se 
zajímám o kulturu a komunitní práci. 
Jedním z mých hlavních cílů je smyslupl-
ně přispět organizováním kreativních ak-
tivit, jako jsou hry v angličtině a hraní rolí, 
které pomáhají dětem rozvíjet jejich jazy-
kové a komunikační dovednosti. Také se 
chci učit z Montessori přístupu, protože 
doufám, že si jednou doma otevřu vlastní 
mateřskou školu.

Mimo dobrovolnictví se rád učím jazyky 
– mluvím arabsky, francouzsky, anglicky 
a trochu německy a rád bych se začal učit 
česky, abych se lépe sžil s místní komu-
nitou. Také mě baví turistika, poznávání 
přírody a kultur, poslech hudby a fotbal.

Od prvního dne jsem se cítil velmi dob-
ře přijat zdejšími milými a vřelými lidmi. 
Těším se, že si vytvořím skvělé vzpomínky 
a budu s vámi všemi sdílet tuto úžasnou 
zkušenost!

Chouaib

Díky pobytu ve škole Jasan se cítím ne-
jen vítaný, ale opravdu jako doma. Objevil 
jsem radost z mezikulturní výměny, hod-
notu týmové práce a sílu komunitního 
ducha.

Děkuji vám, Nedvědici a škole Jasan, za 
tuto nezapomenutelnou zkušenost. Jsem 
hrdý na to, že mohu toto místo nazývat 
svým druhým domovem.

Sercan

prostor, kde se prostřednictvím alterna-
tivních přístupů ke vzdělávání rozvíjí zví-
davost, učení a tvořivost. Jsem tu proto, 
abych přispěla k podpůrnému a inkluziv-
nímu prostředí, kde jsou žáci povzbuzo-
váni k objevování, růstu a svobodnému 
vyjadřování.

Jednou z věcí, které mě obzvlášť baví, je 
pomáhat dětem objevovat jejich jedineč-
né silné stránky a seznamovat děti s růz-
nými kulturami a pohledy na svět, čímž se 
rozšiřuje jejich chápání a ocenění světa. 
V rámci toho je budu podporovat ve vý-
uce angličtiny - poskytnu jim tak mocný 
nástroj pro navazování kontaktů a komu-
nikaci za hranicemi.

Dovednosti nabyté v rámci studia ve 
spojení s životními a cestovatelskými zku-
šenostmi mě vedou k důležitému uvědo-
mění: my jsme ta změna, o kterou usiluje-
me. Jsem velmi ráda, že mohu tuto energii 
vnést do místní komunity - učit se od vás, 
pomáhat, jak jen mohu, a budovat na této 
cestě smysluplné vztahy. Teď, když už víte, 
kdo jsem a jak vypadám podle fotografie, 
pokud mě zahlédnete ve městě, neváhejte 
se představit. Ráda bych vás poznala, po-
slechla si vaše příběhy a stala se součástí 
širší komunity Nedvědice.

S láskou
Photini

pokračování ze str. 13

Sercan Albayrak

Photini Symeou Chouaib Laidi

Foto: Archiv Jasan
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Pozvánka na rybářské závody

Milé děti a vážení rodiče,
srdečně Vás zveme na dětské rybářské závody, které se usku-

teční v sobotu 28. června 2025 od 10:00 hodin u nedvědické-
ho rybníka. Závodů se mohou zúčastnit děti s rokem narození 
2010 a mladší a přihlašovat se můžete na www.1rknedvedice.cz, 
kde najdete i podrobnější informace k  průběhu závodů. Jako 
každý rok pro Vás bude připravena tradiční udírna a speciality 
rybí kuchyně. 

Přijďte si užít krásné dopoledne v přírodě! Těšíme se na Vás!

Ivona Klusáková
za 1. RK Nedvědice

Foto: Archiv Jasan
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Hudební a cestovatelské podvečery v OBŘADCE v sezóně 2024/2025

V květnu jsme zakončili, vyprávěním o USA a ochutnávkou autentického amerického BBQ se Zdeňkem Čechem, další úspěšnou a na-
dupanou sezónu hudebních a cestovatelských podvečerů v nedvědické Obřadce.

Dále jsme cestovali s pravidelným při-
spěvatelem Romanem Januszem po Ka-
zachstánu a podařilo se nám zavčas ulo-
vit světově uznávaného speleologa Marka 
Audyho k besedě s názvem Balkán, ráj svo-
bodného cestování. To zavčas má své odů-
vodnění, protože Marek měl u nás besedu 
několik málo dní před zveřejněním jeho 
obrovského speleologického úspěchu. 
Potom už byl zavalen telefonáty a e-mai-
ly z celého světa s prosbami o rozhovory, 
články atd. S týmem speleologů totiž ob-
jevil největší podzemní termální jezero na 
světě, na pomezí Albánie a Řecka. Tento 
mimořádný objev není jen triumfem čes-
ké speleologie, ale i příkladem toho, jak 
náhoda, vytrvalost a odbornost mohou 
vést k převratným vědeckým poznatkům. 
Jezero Neuron, pojmenované na počest 
Nadace Neuron, která expedici podpo-
řila, je skutečným unikátem. S délkou 
138,3 m, šířkou 42 m a obvodem 345 m 
pojme 8335 kubických metrů termální 
minerální vody. Markovi gratulujeme!

První beseda byla s Tomášem Etzlerem, 
spisovatelem a novinářem, který praco-
val pro CNN a Českou televizi. Abychom 
uspokojili poptávku, museli jsme besedy 
udělat dvě. Velmi náš těšil tento zájem, 
i když téma nebylo nijak veselé. Prostě 
jsme se dozvěděli, a to z první ruky, jak to 
v Číně chodí...

Co se týká hudebních podvečerů, byly 
letos velmi žánrově pestré a jsem ráda, že 
se nám podařilo získat skvělé hudebníky 
a ikonické muzikanty k nám do Obřadky, 
kde je mimochodem skvělá akustika a slu-
ší každému žánru. O tom jsme se přesvěd-
čili s kapelou ze Slaného, The BladderSto-
nes. Blues artové trio s rockovými prvky 
Obřadku řádně rozeznělo a i na židlích se 
každý pohupoval do rytmu. Triu skvělých 
hudebníků, kteří působí také v dalších ka-
pelách, dominoval především perfektní 
zvuk a skvělá kytara Tomáše Frolíka.

A další skvělý kytarista a aktivní peda-
gog na JAMU v Brně, který rozezněl Ob-
řadku, byl úžasný Milan Kašuba. Jeho hra 
je bezesporu dokonalá, ale umí pohladit 
po duši a jeho bezprostřednost v komuni-
kaci s publikem je opravdu milá. Zpěvem 
ho doprovodila zpěvačka Dáša Ubrová 
a doprovodnou kytaru obstaral Maw 
Wittmann.

Součástí besedy byla i autogramiáda knih 
Tomáše Etzlera Novinářem v Číně. Besedu si 
nenechala ujít ani paní galeristka Stanislava 
Macháčková.

Jezero Neuron přes 3D brýle  při promítání 
v Obřadce.

Balkán, ráj svobodného cestování. Marek 
opět promítal ve 3D a k tomu použil své spe-
ciální plátno, které si vždy před promítáním 
musí sestavit do dřevěného rámu a zavěsit. 

Zazněly autorské skladby Milana Kašuby 
a Dáši Ubrové a také kytarové evergreeny.

Milan Kašuba získal letos cenu Gustava 
Broma, která mu byla předána na letošním 
Jazzfestu v Brně, kde oslavil životní jubileum 
skvělým koncertem. Gratulujeme! Mimocho-
dem v orchestru Gustava Broma také hrál...

Ladění a diskuse se zvukařem Petrem Stejskalem.

The BladderStones v Obřadce!

O Tomáši Frolíkovi, myslím si, že ještě hodně 
uslyšíme. Je to skutečně talentovaný kytarista.

Hudební třešničkou na dortu byl pěvec-
ký recitál Světlany Michálkové. Světlana 
vystudovala zpěv na konzervatoři v Pet-
rohradě a my jsme mohli zažít vystoupení 
takového formátu a kvality, za kterými se 
jezdí do těch nejslavnější koncertních síní 
světa. Moc si vážíme toho, že si pro nás 
Světlana připravila speciální program, 
který se skládal ze světových muzikálo-
vých evergreenů. Bravo, Světlano!

Foto: Radim Mareš
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Květnová akce zahrádkářského svazu

Tak jako každý rok ani letos jsme neudělali výjimku a uspořádali zájezd pro širokou veřejnost. 31. května nás autobus odvezl do kraje 
Pardubického, konkrétně do obce Bítovany. Tato obec nám nabídla pro návštěvu dva cíle: Zahradnické centrum a exotiku na ranči. Každý 
si čas určený pro návštěvu Bítovan užil dle svého gusta. Někdo u kytiček a další na ranči. Odpoledne jsme popojeli do blízkých Slatiňan. 
Prohlídkou zámku a přilehlých zahrad jsme náš výlet zakončili. Plni domů jsme se vraceli do Nedvědice.

Jana Sísová, za MO zahrádkářů

Karneval s kouzelníkem

V neděli 2. března se odpoledne v míst-
ní sokolovně uskutečnil veselý dětský 
karneval, který rozzářil tváře malých 
i velkých návštěvníků. Barevné kostýmy 
princezen, superhrdinů, zvířátek a po-
hádkových postav zaplnily sál a vytvořily 
kouzelnou atmosféru, která se nesla ce-
lým odpolednem.

Hlavním bodem programu bylo vy-
stoupení kouzelníka Michala Klause, 
který děti i jejich rodiče uchvátil svými 

triky. Nechybělo zmizení kapesníku ani 
nečekané proměny předmětů. Děti i rodi-
če se aktivně zapojovali do kouzel, bavili 
se a mnohdy s otevřenou pusou sledovali 
každé kouzelníkovo gesto. Po vystoupení 
kouzelníka následovala oblíbená velká 
tombola, v níž měli štěstí jen někteří, ale 
z  malé tomboly si každý něco pro potě-
šení odnesl. Děkujeme všem sponzorům 
včetně městyse Nedvědice za sponzorské 
dary. 

Pro rodiče i děti bylo připraveno občer-
stvení v  podobě švédských stolů plných 
dobrot, které připravili členové spolku 
SkasaN s pomocí místních maminek a ba-
biček. Celé odpoledne se neslo ve zna-
mení smíchu a radosti. Dětský karneval 
s kouzelníkem byl nejen skvělou zábavou, 
ale i nezapomenutelným zážitkem pro 
všechny, kteří dorazili.

Ivona Klusáková
za SkasaN

Světlana Michálková, klavírní doprovod 
Nonna Piňosová

Děkuji celému skvělému týmu, který pomáhá realizovat tyto akce, především Kristýnce 
Lipovské a městysi Nedvědici.

...a chystáme pro vás novou cestovatelskou a hudební sezónu 2025/2026...

Klára Pytlíková

Zahradnictví BítovanySlatiňany 

Foto: Klára Pytlíková

Exotika na ranči Bítovany
Foto: Jana Sísová

Karneval s kouzelníkem
Foto: Renata Dufková

Karneval s kouzelníkem
Foto: Michaela Havířová
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Desátý Květinový ples

V sobotu 1. února se v sále nedvědické sokolovny konal již de-
sátý ročník Květinového plesu, který se letos nesl ve slavnostním 
„zlatém“ duchu a přilákal mnoho hostů z blízkého i vzdáleněj-
šího okolí. Ples byl nejen příležitostí k tanci a zábavě, ale také 
k setkání přátel a sousedů. Foyer zdobily panely s  fotografiemi 
připomínajícími předcházející ročníky dnes již tradičního plesu.

Večer zahájil slavnostní proslov pořadatelů, po němž následo-
valo působivé předtančení souboru Borověnka ze Štěpánova nad 
Svratkou, který nám večer zahájil temperamentním tancem paso 
doble. Hudební doprovod zajistila živá kapela Stereo, která hosty 
provedla širokým repertoárem – od klasických tanců až po mo-

ZPRÁVY Z FARNOSTI

Pořad nadcházejících bohoslužeb 

15.	6.	2025 za rodiče Goliášovy, sestru Drahomíru, rodiče 
Zemanovy, Cídlovy

22.	6.	2025 za rodinu Štarhovu, Kolbábkovu, Válkovu

29.	6.	2025 za rodiče a prarodiče Vrbkovy a vnučku Zuzanku

5.	7.	2025 za živé a zemřelé občany Kovářové

6.	7.	2025 za rodinu Patlokovu, Mitášovu, Bednářovu 
a Josefa Sedláře 

13.	7.	2025 za rodinu Houdkovu, Preislerovu, Čepičkovu 
a Strakovu

20.	7.	2025 za farníky

27.	7.	2025 za Růženu Zabelovou

3.	8.	2025 za Helenu Ondrovou, rodiny Ondrovy, Juračkovy 
a duše v očistci

10.	8.	2025 za farníky

17.	8.	2025 za rodiče Mitášovy, Švestkovy a přízeň

24.	8.	2025 za manžela Františka Čadílka, dvoje rodiče, 
vnuka Vladimíra a duše v očistci

31.	8.	2025 za rodiče Sedlářovy a Baksovy

7.	9.	2025 za syna, manžela, rodinu Prokopovu, Válkovu 
a Kučerovu

14.	9.	2025 za syna Jaromíra, rodiče Martinkovy a Němcovy, 
vnučku Evičku, bratra Stanislava a Jaromíra Němce

21.	9.	2025 za rodinu Humpolíčkovu a Horníčkovu

28.	9.	2025 za Marii a Vojtěcha Nedomovy, syna Jaroslava 
a Josefu Hrdličkovou

5.	10.	2025
za rodinu Vázlerovu, syna s rodinou, Jaroslavu 
Vázlerovou, rodiče Vázlerovy, Válkovy a duše 
v očistci

12.	10.	2025 za rodiče Štouračovy a Krytinářovy

19.	10.	2025 za rodinu Vernerovu, Glosrovu, Koumalovu 
a za duše, na které nikdo nepamatuje

26.	10.	2025 za Františka a Marii Čuprovy

1.	11.	2025 za farníky

2.	11.	2025
za Stanislava Kytnera, ing. Petra Pečinku, rodiny 
Vaškovu, Nedomovu, Štouračovu, Peškovu, 
Kolbábkovu a sestru Marii

9.	11.	2025 za rodiče Opatřilovy, Mašovy, Juračkovy 
a Drešlerovy

16.	11.	2025 za Pavla Vrbku, dvoje rodiče, bratra Pavla 
a Kamila Hlouška

23.	11.	2025
za rodinu Mládkovu, Večeřovu, Kitnerovu, 
Pekařovu a Hájkovu a za uzdravení rodových 
kořenů

30.	11.	2025 za rodinu Nedomovu, Lukáškovu a Vojtovu

7.	12.	2025 za farníky

14.	12.	2025 za rodiče Sedlářovy a Baksovy

Mše	začínají	v 8:30	hodin.

dernější rytmy. Taneční parket tak nezůstal ani chvíli prázdný. 
O zpestření programu se před desátou hodinou večerní postarala 
Denisa Pavlíčková s ukázkou moderního tance. 

Nechyběla bohatá tombola s hodnotnými cenami, která vzbudila 
velký zájem a přinesla radost mnoha výhercům. Po celý večer bylo 
k dispozici občerstvení a bar s širokou nabídkou nápojů. Pečlivě při-
pravená a do zlaté barvy sladěná výzdoba jen podtrhly celkovou at-
mosféru večera a jako každý rok si návštěvníci mohli odnést vzpo-
mínku na večer v podobě fotografie z fotokoutku. 

Ivona Klusáková 
za SkasaN

Foto: Michaela Havířová

FotoPavlik.com
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HISTORIE

Květnové výročí

Výročí roku 2025

Výročí významných regionálních osobností, které ovlivnily historii Nedvědicka

Narozen Zemřel Profese

Eduard	Berka 19. 1. 1909 24. 1. 1945 Učitel Člen vedení odboje, popraven v Německu

Otto	Kuhn 18. 8. 1865 21. 4. 1927 Podnikatel Postavil v Nedvědici moderní textilní továrnu

Josef	Loukota 15. 8. 1888 14. 8. 1965 Učitel Učitel hudby, dědeček houslisty Zdeňka Nečesánka

Jan	Míček 11. 9. 1851 2. 4. 1905 Starosta Starosta Nedvědice a spoluzakladatel Sokola

Stanislav	Opatřil 7. 5. 1912 9. 5. 1945 Dělník Popraven Němci v Doubravníku

Rudolf	Tesař 27. 9. 1883 16. 4. 1955 Nadlesní Lesní odborník Vladimíra Mitrovského

1350 675. výročí městečka Nedvědice

1365 Nejstarší zpráva o tvrzi Klečany

1785 Založení fary – Stockhammerové

1865 Obecní lom ve Žlebě si pronajal kameník Adolf Loos

1865 Koupen obcí dům vedle kostela čp. 42 pro radnici

1875 Založen Sbor dobrovolných hasičů Nedvědice

1905 Dokončena stavba velké textilky Otto Kuhna

1905 23. června zahájen provoz železnice z Tišnova    

 do Žďáru nad Sázavou

1905 Postaven hotel U nádraží hostinským Eduardem Kalinou

1905 Postaven železobetonový most na místě krytého 

 dřevěného přes Krčínku

1915 Do Nedvědice přišlo 100 uprchlíků z Itálie

Výročí narození nebo úmrtí v roce 2025

1925 Odhalen pomník obětem I. světové války

1935 Provedena zdařilá regulace Krčínky 

1945 Slavnost na ukončení II. světové války

1965 Konáno první a úspěšné letní kino u sokolovny

1985 Dokončena stavba 108 m vysokého komína v továrně MEZ

1985  Na hradě Pernštejně kastelány Jakub Zdeněk Škrabal 

 a Eva Škrabalová

1995 P. Zdeněk Chylík farářem v Nedvědici

2005 1. ledna uskutečněn přechod Nedvědice z Vysočiny 

 do Jihomoravského kraje

2005  15. dubna došlo k největšímu novodobému požáru 

 na hradě Pernštejně

2005  13. října byli na Jedlové zavražděni manželé Ludvíkovi

U příležitosti 80. výročí ukončení 2. světové války položili 6. května 2025 starosta městyse Petr Konečný a místostarosta Jaromír 
Kocourek věnec k pomníku padlých v 1. a 2. světové válce.

Pomník je věnován památce jedena-
čtyřicet občanů Nedvědice, kteří zahynuli 
v 1. světové válce. Dodatečně byla přidána 
deska s dvanácti jmény obětí 2. světové vál-
ky. Pomník je z jednoho kusu nedvědického 
mramoru, kámen pochází z obecního lomu. 
Autorem pomníku je akademický sochař 
Josef Axman (1891–1947), žák J. V. My-
slbeka. Na soše spolu s  Axmanem praco-
val akademický sochař Josef František Žák 
(1886–1952). Pomník byl dokončen a od-
halen v říjnu 1925.

80 let konce 2. světové války
Foto: Miroslava Zítková

Jiří Šmíd

Jiří Šmíd
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TAJUPLNÉ BYLINKY... známé i neznámé

Vážení a milí čtenáři, jsme v polovi-
ně roku, před námi jsou krásné slunečné 
letní dny, které nám do žil vlijí novou po-
zitivní energii. Díky bylinkám můžeme 
získat i lepší imunitu a psychickou odol-
nost. V tomto čísle si povíme něco o by-
linkách, které všichni vídáme kolem sebe, 
ale mnoho o nich nevíme.

POPENEC	OBECNÝ
(Glechoma	hederacea)

Popenec je drobná něžná kytička, která 
miluje slunná místa na loukách, polích, 
mezích, na okrajích lesů od nížin až po 
horská pásma. Při toulkách přírodou jej 
nemůže nikdo minout. Při sběru se se-
řezává celá kvetoucí nať. Rozdrcené listy 
příjemně voní a mohou se stát součástí 
salátů. Používá se při potížích se žalud-
kem, při zánětu močových cest, při avita-
minóze, jako kloktadlo a zevně na kožní 
vyrážky nebo podlitiny.

KOSTIVAL	LÉKAŘSKÝ
(Symphytum	officinale)

Lidově medunice, černý kořen, volský 
jazyk, kobylí mléko nebo sladký lupen. 
Kostival je nádherná dekorativní vytrvalá 
bylina, která vytvoří v posekaném tráv-
níku zajímavý solitérní keřík. Zdobí jej 
trubkovité růžové a fialové květy. Roste 
na vlhčích loukách, v příkopech, v luž-
ních lesích, u potoků a houštinách. Sbí-
rá se především kořen, listy většinou na 
jaře. Kostival působí jako protizánětlivý 
a ochranný prostředek. 

Používá se zejména zevně při hoje-
ní ran, regeneraci tkání, na křečové žíly, 
na zlomeniny, při bolestech kostí, svalů, 
kloubů a kloubních pouzder. Vnitřně se 
používá při zánětu dýchacích cest, k úpra-
vě krevního tlaku a též jako projímadlo. 
Mnoho lidí si kostivalovou mast vyrábí 
doma.

HLOH	OBECNÝ
(Crataegus	laevigata)

Hloh je nádherný keř nebo strom s tr-
nitými větvemi, který vás zaujme svými 
trsy drobných kvítků a na podzim zářivý-
mi červenými plody s peckami. Hloh roste 
v nižších polohách, v suchých listnatých 
nebo smíšených lesích, často na okrajích 
lesů, v křovinách a u cest. Pěstují se i v za-
hradách, ale vyšlechtěné druhy jsou z hle-
diska léčebného bezcenné. K nejcenněj-
ším patří květy. Dlouhodobějši používání 
hlohu, např. ve formě tinktury, upravuje 
poruchy srdečního rytmu, snižuje rozsah 
ischemických poruch srdečního svalu, 
působí proti nervozitě, poruchám spánku 
a ve stáří má tonizujíci účinky při srdeční 
slabosti. Hloh je oblíbený i ve formě čaje, 
což vidím na vlastní oči u zákazníků.

VISTÁRIE	ČÍNSKÁ
(Wisteria	sinensis)

Vistárie čínská je překrásná dřevnatá 
liána s úžasnými vodopády motýlovi-
tých fialových nebo bílých květů, která je 
právem nazývána královnou popínavých 
rostlin. V zahradách je naprosto nepře-
hlédnutelná. Je kouzelná i na podzim, 
když její listy opadají a květy se změní 
v dekorativním plody ve formě sameto-
vých lusků. Vistárií je sedm druhů, já jsem 
si vybrala čínskou, protože mám dvě na 
zahradě a jsou to mé královny.

Co se týká léčebných účinků, tohle 
téma je zahalené královskou tajuplností. 
Vistárie je dokonce považována za jedo-
vatou. Nicméně v kosmetice se výtažek 
z květů používá na zklidnění a regeneraci 
pokožky, protože obsahuje antioxidan-
ty a  látky zpomalující stárnutí. V tradič-
ní čínské medicíně byly upravené listy 
vistárie používány k přípravě čaje a od-
var z kořenů byl užíván na bolest sva-
lů a kloubů. Já osobně se raději kochám 
krásou této dechberoucí liány a k léčbě 
využívám bylinky, které rostou v našich 
luzích a hájích.

Milí čtenáři, přeji všem krásné a poho-
dové léto plné lásky a tvůrčí energie, aby-
chom v budoucnu mohli sklízet plody své 
práce. 

Jana Hriadelová

Popenec

Kostival

Hloh

Vistárie
Foto: Jana Hriadelová
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ZAJÍMAVOSTI Z OKOLÍ

Vyrazte na osmistovky Žďárských vrchů, nemusíte to zvládnout za jeden den 

Sedmnáct osmistovkových vrcholů 
Žďárských vrchů za den, respektive za 
méně než šest hodin, jsou schopni na-
vštívit ti nejlepší z účastníků akce 8stovky 
Žďárských vrchů. Tu od roku 2012 pořádá 
Bratrstvo Žďárských vrchů ve spolupráci 
s Domem přírody Žďárských vrchů, letos 
závod odstartuje v sobotu 20. září. Osmi-
stovky však můžete zdolat, i když nejste 
extrémními sportovci. Vyhraďte si na to 
více dnů a využijte brožurku 8stovky Ko-
runy Vysočiny, jež je dostupná v  Domě 
přírody, turistických informačních cent-
rech a webu www.korunavysociny.cz, kde 
najdete cestu. 

Poutníci si na každém vrcholu mohou 
jako důkaz o zdolání udělat do průvodce 
frotáž listu jedné z původních dřevin, sta-

čí najít v  blízkosti vrcholu ocelovou des-
tičku s reliéfem listu stromu. V zápisníku 
najdete také informace o přírodních zají-
mavostech místa, tipy na blízké turistické 
cíle a rady na cestu. 

Jedna z možných tras spojujících osmi-
stovkové vrcholy měří 67 kilometrů a vy-
razit na ni můžete ze Třech Studní. První 
vrchol, Fryšavský kopec (803 m n. m.), 
najdete mezi lesy. Ze Třech Studní tam 
vede modrá značka a kromě památníku 
najdete i dřevěný „domeček“ připomína-
jící partyzánský bunkr, který tam býval 
za druhé světové války. O 21 metrů vyš-
ší je sousední Křivý javor (824 m n. m.) 
a nedaleko najdete i vrchol Tisůvka 
(800 m n. m.). Na skálu, které se také 
říká Čertův kámen, se dá vylézt, výhle-
dy však kryje les. Čtvrtou osmistovkou je 
zalesněný Šindelný vrch (806 m n. m.), 
odkud trasa zamíří ke Kamennému vrchu 
(803 m n. m.) a poté zpět na červenou 
značku spojující Tisůvku s  Žákovou ho-
rou (810 m n. m.). Ta je se svým pralesem 
už od roku 1933 chráněným územím. 
Cesta poté klesá k  Rumpoltovu rybníku 
a za ním opět vystoupá až k  Devíti ska-
lám (836 m n. m.), což je nejvyšší vrchol 
Žďárských vrchů a po o metr vyšší Javoři-
ci v Jihlavských vrších druhý nejvyšší bod 

Českomoravské vrchoviny. Nechybí tam 
ani nezbytná vyhlídka.

Červená značka pod Devíti skalami 
spojuje i další osmistovky, první z  nich 
je Lisovská skála (802 m n. m). Také 
tam se dostanete na vrchol. Nedaleko 
jsou mimo značenou cestu osmistov-
ky Křovina (830 m n. m.) a Suchý kopec 
(817 m n. m.), obě zalesněné. Výhledy 
si však vynahradíte na Malinské skále 
(813 m n. m.), od níž sejdete do malebné 
osady Blatiny, kde je možné navštívit i ka-
várnu s pražírnou. K další osmistovce – za-
lesněnému Vysokému kopci (806 m n. m.) 
- se pusťte přes osadu Zálesí. Pak přijde na 
řadu Buchtův kopec (813 m n. m.), který 
poutá pozornost budovou Řízení letecké-
ho provozu z roku 1979 s modrou kupo-
lí a radiolokátorem. Když se domluvíte 
předem, můžete se na nejvýše položeném 
obydleném místě Českomoravské vrcho-
viny i rozhlédnout.  

Z  Buchtova kopce sejdete do Sněž-
ného, odkud zelená značka stoupá na 
kopec Bohdalec (791 m n. m.). U trigo-
nometrického bodu sice několik metrů 
do osmistovky chybí, ale na vrcholu je 
ještě skalka, odkud je výška dostačující. 

pokračování na str. 22

Pohledecká skála

Buchtův kopec Devět skal

8stovky

Pasecká skála
Foto: Miloš Neuman
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Autobusová zastávka Pernštejn 

Z  kopce klesnete do osady Odranec, kde 
poutá pozornost tabulka na stromě při-
pomínající známý pád meteoritu z června 
roku 1619. Trasa zamíří k osadě Studni-
ce, ale ještě před ní odbočte k Pohledecké 
skále (812 m n. m.). Ač na vrcholu stojí 
oplocený vojenský objekt a některé skal-
ky za plotem pro změnu leží v nepřístup-
ném území I. zóny CHKO Žďárské vrchy, 
výhledy nabízí i úbočí kopce. Studnice, 
kam poté dojdete, s nadmořskou výškou 

784 metrů představují nejvýše položenou 
osadu v  Kraji Vysočina. Nad ní se zvedá 
Kopeček (822 m n. m.), v  jehož blízkos-
ti v  letech 1980 - 2022 stály tři stožáry 
na měření námrazy. Poslední byl zbou-
rán před dvěma měsíci. Síla námrazy 
se v tomto místě měřila už v  roce 1929 
a kontinuální data výzkumu se zacho-
vala od 40. let 20. století. Spor o stožáry 
mezi ochranáři a energetiky se rozhořel 
v  roce 2005, kdy vypršelo povolení pro 
dočasnou stavbu. Odborníci měli zájem 
ve světě ojedinělé zařízení zachovat, aby 

přesunem neznehodnotili dlouhodobě 
získávaná data, ochranáři však byli proti. 
Poslední osmistovkou Žďárských vrchů 
na trase je Pasecká skála (823 m n. m.), 
kde najdete i zajištěnou vyhlídku. Vy-
chutnejte si pohled z  ptačí perspektivy 
i skutečnost, že jste navštívili všechny 
osmistovky Žďárských vrchů. Pak už vám 
zbývá jen návrat kolem hotelu Medlov do 
Třech Studní, případně tam, kde jste při 
svém etapovém výšlapu zaparkovali auto. 

Více na www.korunavysociny.cz

Redakce Koruny Vysočiny

pokračování ze str. 21

RŮZNÉ

Raná péče pomáhá rodinám s dětmi se zdravotním postižením a s poruchami vývoje

Když se dítě narodí předčasně, projeví 
se u něj opožděný vývoj nebo má zdravot-
ní postižení, situace je náročná pro celou 
rodinu. Velkou pomocí může být využití 
služeb rané péče, kterou poskytuje novo-
městská nezisková organizace Portimo, o. 
p. s. Již 18 let nabízí tato sociální služba 
podporu rodinám s dětmi od narození do 
7 let věku, kde mají rodiče pochybnosti o 
vývoji svého dítěte nebo mají dítě s men-
tálním nebo tělesným postižením či s po-
ruchou autistického spektra. V roce 2024 
Ranou péči Portimo, o. p. s. využilo 49 
rodin, poradkyně poskytly 466 konzul-
tací v délce 692 hodin, jejichž přípravou 
strávily 352 hodin. Na cestě ke svým kli-
entům po celém okrese Žďár nad Sázavou 

strávily 458 hodin a najezdily více jak 15 
tisíc km. 

Cílem rané péče je společně s rodiči 
podpořit vývoj dítěte po všech stránkách 
- komunikaci, motoriku, logiku, sociální 
dovednosti. „Pro děti jsme "ty tety s hračka-
mi", které jim prostřednictvím her přinášejí 
rozvoj dovedností. Doma se dítě cítí spokoje-
ně, naše hry tak přijímá mnohem ochotněji. 
Pro rodiče jsme „poradci“, říkáme si, co je po-
třeba, a společně plánujeme, co budeme dělat 
dál a jakým způsobem,“ vysvětluje vedoucí 
služby Michaela Svobodová, která rodiny 
v  rané péči provází již 16 let. Nedílnou 
součástí pravidelných konzultací je tedy i 
podpora rodičů a dalších sourozenců, pro 
které je situace často také stresující. Rodi-

če mohou s poradkyní rané péče hovořit o 
všem, co potřebují a co je zajímá. Vzájem-

ná důvěra mezi rodinou a pracovníkem je 
klíčovým prvkem při dosahování pokroků 
u každého malého klienta.

„Naše služba má v současné době volnou 
kapacitu. Obrátit se na nás mohou i rodiny, 
kde si rodiče nejsou jistí správným vývojem 
svého dítěte a chtějí se o něm poradit. Naše 
konzultace jsou bezplatné a dojedeme za 
vámi napříč celým okresem Žďár nad Sá-
zavou,“ doplňuje Michaela Svobodová. 
Ranou péči Portimo, o. p. s. můžete kon-
taktovat na tel. 739 035 430 či emailu ra-
napece@portimo.cz. 

Více informací najdete na www.porti-
mo.cz/rana-pece. 

Redakce
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Čtenářská výzva 

Úvodní slovo ředitele školy

ZÁKLADNÍ A MATEŘSKÁ ŠKOLA

Vážení rodiče, milí spoluobčané,
když nám paní ředitelka na konci loň-

ského kalendářního roku sdělila, že chce 
ve své funkci skončit, a Rada městyse Ne-
dvědice mě dočasně jmenovala do funkce 
ředitele školy, věděl jsem, že se chci této 
role zhostit tak, aby to žáci, rodiče a ani 
občané městyse nijak nepocítili. Po vá-
nočních prázdninách jsme pokračovali 
s minimálními změnami v rozvrhu. Svou 
práci jsem sice musel zvládnout bez zá-
stupce ředitele pro ZŠ, zato však s  ma-
ximální podporou všech svých kolegů, 
za což bych jim rád poděkoval. Zaměst-
nanci školy i žáci pracovali dál, jako by 
k žádné změně nedošlo. Je to samozřejmě 
také zásluha bývalé paní ředitelky Evy Ši-
mečkové, která vytvořila funkční a skvěle 
pracující tým. Rád bych jí zde poděkoval 
za léta, která věnovala rozvoji naší školy.

Zatím se nám podařilo zvládnout všech-
ny naplánované akce, a dokonce i některé 
nové zařadit. Za všechny bych rád jme-
noval Den otevřených dveří, Celé Česko čte 
dětem, Odpoledne v  MŠ, dubnovou Výzvu 
10  000 kroků, celoškolní projektové dny 
Den s dravci, Škola hrou a Máme rádi Česko, 
lyžařský výcvik pro žáky 7. ročníku, plavá-

ní pro předškoláky a žáky 3. a 4. třídy, zápis 
do 1. třídy a do MŠ, Den matek v MŠ a celou 
řadu dalších akcí. O některých se dočtete 
v článcích v další části tohoto Zpravodaje. 
O ostatních naleznete více informací na 
stránkách školy www.skola.nedvedice.cz. 

Začátek roku 2025 a zejména duben 
byly tradičně velmi náročné pro žáky 
9. ročníku. Do 20. února museli žáci po-
dat přihlášky na střední školy. Stejně jako 
loni si vybírali tři školy. Pouze dva žáci se 
rozhodli pro školu, kde nemuseli skládat 
jednotnou přijímací zkoušku. Intenzivní 
přípravu na tuto, pro všechny žáky prv-
ní náročnou životní zkoušku jsme zahá-
jili již od začátku školního roku. Od této 
chvíle se žáci se svými učiteli českého 
jazyka a matematiky pilně seznamovali 
s  testy z  předchozích přijímacích zkou-
šek, zejména s typickými úlohami, které 
se v  nich vyskytují. Koncem ledna jsme 
se zapojili do akce Přijímačky nanečisto. 
Začátkem března však mně i deváťákům 
asi pořádně zatrnulo, když dlouhodobě 
onemocněla jejich vyučující matematiky. 
Naštěstí ji nahradil pan učitel Petr Vej-
rosta, za což mu patří obrovský dík. Dnes 
jsou již deváťáci mnohem klidnější. Větši-

na z nich se dostala na první nebo druhou 
školu, kterou si zvolili. Věřím, že i jediná 
žákyně, která v prvním kole neměla štěstí, 
je již přijatá. 

Rychle se nám přibližuje konec tohoto 
školního roku. Byl bych velmi rád, kdyby 
většina žáků, když se podívá na své vy-
svědčení, byla spokojena se svým hod-
nocením. Ať už tam mají jedničky, nebo 
i  jiné známky. Není přece podstatné mít 
jen jedničky, důležité je vědomí, že jsem 
udělal vše, co bylo v  mých silách. Každý 
z nás je dobrý v něčem jiném a v tom by se 
měl snažit prosadit.

Poslední velkou společnou akcí bude 
Zahradní slavnost, která se bude konat 
v pátek 20. června. Všechny Vás na ni sr-
dečně zvu.

Až budete číst tyto řádky, bude již znám 
nový/á ředitel/ředitelka naší školy. Ať to 
bude kdokoliv, přál bych si, aby navá-
zal na to dobré, čeho naše škola dosáhla, 
a svou činností ji posunul o kousek dál. 

Ještě jednou děkuji všem kolegům, žá-
kům i rodičům, že mi pomohli zvládnout 
toto nelehké přechodné období. Přeji všem 
krásné a pohodové léto.

Petr Punčochář
ředitel školy

V letošním školním roce jsem připravila opět další čtenářskou vý-
zvu. Zapojili se do ní nejen žáci celé školy, ale i pedagogičtí pracov-
níci. Na chodbě u knihovny mohl každý, kdo přečetl knihu, zavěsit 
jednu kytičku na vytvořený strom. Jednotlivým třídám ve škole byla 
přidělena vždy jiná barva květiny, zaměstnanci školy zapisovali ná-
zev přečtené knihy a jejího autora na vystřižený zelený list. 

Čtenářská výzva byla i letos spojená se soutěží. Společnými si-
lami se nám podařilo přečíst a zaznamenat 610 knih. Z přiložené 
fotografie můžete sami vyčíst, že se pro letošek vítězi výzvy stali 
naši prvňáčci, kteří měli kytičku světle zelené barvy. Čtenářský 
strom ozdobili 175 květinami. Velké poděkování patří třídní paní 
učitelce Dominice Štarhové, která děti ke čtení vedla a motivova-

la je i drobnými dílčími odměnami. Velice bych chtěla poděkovat 
i Vám, milí rodiče, kteří jste dětem četli. Díky Vám si děti mohly 
ze začátku roku, když ještě samy neuměly číst, pověsit kytičku za 
každou doma přečtenou knihu, každé čtení se přece počítá! Dárek 
za vítězství v podobě knihy a kopečku zmrzliny snad všechny naše 
malé výherce potěší. 

Gratuluji také žákům 5. ročníku, kteří si za 122 přečtených 
knih (tmavě modrá kytička) vybojovali 2. místo. Bronzová me-
daile patří našim loňským vítězům, třeťáčkům. Se svými 115 
přečtenými knihami (kytička žluté barvy) dokazují, že jsou stále 
skvělí a pilní čtenáři. S mnohými se pravidelně setkávám každou 
středu, když navštěvují školní knihovnu. 

Již nyní mám představu, jak bude soutěž probíhat v příštím škol-
ním roce. Budu se tedy moc těšit na knižní úlovky, které děti během 
letních prázdnin a nového školního roku objeví a přečtou. 

Eva Zemanová

Čtenářská výzva v září
Rozkvetlý strom v červnu

Foto: Archiv ZŠ
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Celoškolní projektový den Máme rádi Česko

Pátek 9. května proběhl netradičně. 
Malí i velcí poznávali celé dopoledne Čes-
kou republiku. Každá třída tento den po-
jala trošku jinak. Většina žáků přišla ob-
lečená v národních barvách. Některé třídy 
měly aktivity v budově školy, jiné se roz-
hodly poznávat naši zemi formou vzdělá-
vacího pořadu, popřípadě vycházky. 

Projektový den Máme rádi Česko strávi-
li žáci sedmého ročníku společně s prv-
ňáčky. Nejprve si povídali, co ví o České 
republice, které české památky kdo na-
vštívil, která místa ve svém okolí mají 
rádi. Potom přišly na řadu úkoly. Sedmá-
ci si procvičili svoje znalosti o krajích ČR 
pomocí jednoduchého běhacího kvízu. 
Následně tvořili vlastní otázky s uzavře-
nými odpověďmi. Informace čerpali z při-
pravených knih o fauně a floře ČR či vý-
znamných českých osobnostech. Prvňáčci 
kreslili obrázky podle úkolu, který si vylo-
sovali (např. namaluj zvíře, které žije v ČR 
– v lese, na louce, na statku; namaluj kvě-
tinu, kterou můžeme v ČR vidět aj.). Rych-
lejší děti si měly možnost přečíst básnič-
ky českých autorů. Další aktivitou byla 
spojovačka, po ní následovala výtvarná 
práce, během které poslouchali pohádku 
od Jiřího Žáčka. Nakonec společně zhléd-
li animovanou pohádku Krtek na poušti. 
Poslední vyučovací hodinu šli žáci spo-
lečně na vycházku, kde se zastavili u po-
mníku padlých a připomněli si 80. výročí 
konce druhé světové války. Zavítali také 
k Císařské studánce a řekli si něco málo 
o její historii. Společný den zakončili na 
plácku u rybníka, kde si zahráli několik 
pohybových her. 

Žáci druhého ročníku si na začátku 
vyzkoušeli brainstorming na téma Čes-
ko. Pak pracovali ve skupinkách, kdy si 
vyplnili zábavný i poučný kvíz o České 
republice a sestavili typicky český jídel-
níček pro hosty ze zahraničí. Následovalo 
vyrábění vlastního cestovatelského de-
níčku. Poté si vzájemně vyprávěli zážitky 
z cestování po České republice. Dopole-
dne zakončili procházkou po Nedvědici, 

při které se snažili najít co nejvíce zají-
mavých a významných míst, o každém 
si něco pověděli. 

Ve třetí třídě si žáci nejprve vyhleda-
li, proč se podle pověsti naše země jme-
nuje Česko. Potom pomocí myšlenkové 
mapy přidávali informace, které o naší 
zemi vědí. Následovalo krátké video o za-
jímavostech České republiky. Dozvěděli 
se například, že u nás byla vynalezena 
kostka cukru, že naše republika má i kou-
sek moře v Hamburku a další zajímavos-
ti. Poté si vytvořili společný plakát o ČR 
a také samostatné erby se zajímavostmi 
(jídlo, sportovci, turistické památky). Vše 
bylo zakončeno běhacím kvízem venku 
na zahradě.

Čtvrtá třída plnila svoje aktivity v  bu-
dově školy. Podle zájmu si vybrali téma, 
které je oslovilo a bylo pro ně zajímavé. 
Vytvořili mapu ČR s  krajskými městy 
a sousedními státy, vznikl plakát s pa-
mátkami UNESCO v ČR, lapbook ČR, Víte, 
kdo já jsem s  osobností panovníka Karla 
IV. Projektový den byl zakončen krátkým 
kvízem o naší zemi a vyprávěním cestova-
telských zážitků.

Pátá třída měla soutěž Máme rádi Čes-
ko – obdobu té televizní. Tři družstva 
se utkala v sedmi soutěžních kolech: fil-
my, synonyma, kreslená přísloví, slepá 
mapa, sestavení obrázku, náhoda a há-
dání písniček. Všechny týmy statečně bo-
jovaly, zvítězil tým modrých, ale vítězové 
byli vlastně všichni.

Také 6. A se s chutí zapojila do tohoto 
projektového dne. Většina žáků přišla do 
školy v národních barvách a v první čás-
ti dopoledne se formou skupinové práce 
věnovali zpracovávání témat, která je za-
ujala. Vznikly tak plakáty s tipy na výlet, 
typicky českými pokrmy a nápoji či s re-
kordy České republiky. Vznikl také poster 
s českými příslovími a reklamou na naši 
republiku. Poté se vydali na Pernštejn. 
Cestou obdivovali více než 1000 let starý 
tis, o kterém četli v pověstech H. Jurmana 
při společné četbě v hodinách literatury. 

Nakonec vystoupali až na vyhlídku s ná-
zvem Mařenčino loubí a kochali se vý-
hledem na krásy přírody i samotný hrad. 
Bylo to velmi příjemné a smysluplné do-
poledne.

Žáci v 6. B se věnovali jídlu. Rozdělili 
se na dvě skupiny. Jedna skupina se za-
měřila na české hlavní chody   a druhá 
skupina na české polévky. Sbírali, třídili 
informace a výsledkem byl poster s  pěk-
nou grafickou úpravou. Dopoledne za-
končili vycházkou po Nedvědici a poseze-
ním v  restauraci Hanáček, kde ochutnali 
česnečku. 

8. A vyrazila do Předklášteří. V Podho-
ráckém muzeu si vyzkoušeli edukační 
program Ve víru chutí. Žáci se seznámili 
s dějinami jídla, pracovali ve skupinkách. 
I pro ně to bylo každopádně příjemné do-
poledne, kdy se dozvěděli plno nových 
informací.

8. B strávila projektový den ve cvičné 
kuchyňce, kde se pustili do vaření ty-
pických českých jídel. Nejprve společně 
nakoupili ingredience, potom se pustili 
s chutí do práce. Připravili chlebíčky, kte-
ré neodmyslitelně patří k české kuchyni, 
upekli broskvový koláč a nakonec usma-
žili smažený sýr s domácími hranolkami. 
Práce jim šla od ruky, ale stejně je nejvíce 
bavila poslední část – ochutnávka vlast-
noručně připraveného jídla.

9. ročník pojal projektový den jako pří-
pravu na jejich blížící se výlet. Společně vy-
razili na rozhlednu Horní les u Rovečného, 
která je v nadmořské výšce 774 metrů a je 
vysoká 59 metrů. Když zdolali točité scho-
diště, naskytl se jim nádherný výhled na 
zříceninu Zubštejn, Bystřici nad Pernštej-
nem, vesnici Rovečné i přehradu Vír.

Činnosti během tohoto dne byly oprav-
du velmi pestré. Žáci získali netradiční 
formou mnoho poznatků o naší zemi. Po-
dle reakcí se jim projektový den líbil.

Leona Vejrostová 
organizátor projektového dne

Prvňáci a sedmáci při práci
Žáci třetího ročníku

Foto: Archiv ZŠ
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Den s dravci 

Měsíc duben na naší škole patří již tra-
dičně větším projektům ke Dni Země. 
Každý rok se snažíme vybírat jiné envi-
ronmentální téma. Letošním ústředním 
tématem byli DRAVCI. 

První dvě vyučovací hodiny byly rea-
lizovány ve škole. Třídy prvního stupně 
se většinou při skupinové práci věnovaly 
dravcům z  různých úhlů pohledu. Vy-
tvářely myšlenkové mapy a popisovaly 
jednotlivé ptáky. Prostřednictvím videí 
se děti seznámily s  vybranými zástupci 
dravců. Pomocí Vennových diagramů žáci 
zjišťovali společné a rozdílné znaky těch-
to opeřenců. Hledali i odpověď na to, proč 
se tito ptáci využívají na letištích. Menší 
žáci také zhlédli pohádku Krtek a orel, při 

které si vybarvili omalovánky - samozřej-
mě zaměřené na dravce. 

Žáci druhého stupně se nejprve online 
přihlašovali do skupin podle toho, které-
mu dravci se chtěli více věnovat. Ve sku-
pinách pak rozvíjeli nejrůznější kompe-
tence a společnými silami vytvářeli plakát 
o velikosti A2, na kterém nesměla chybět 
například kresba dravce a jeho vajíček. 
V obrysové mapě světa či České republiky 
znázornili jeho výskyt a popsali potravu. 
Dva z  každé skupiny pak vytvářeli z  pří-
rodních materiálů reálné hnízdo.

Na desátou hodinu dopolední jsme se 
všichni spolu s  dětmi z mateřské školy 
odebrali na fotbalové hřiště, kde na nás již 
čekal pan Hrotek, zakladatel společnosti 

Zayferus, s  výukovým programem. Měli 
jsme možnost vidět opravdu jedinečné a 
zajímavé dravce. Dozvěděli jsme se o nich 
důležité informace a řadu z nich jsme vi-
děli také v akci – za letu či při lovu kořisti. 
Nejpozornější žáci získali v několika sou-
těžích pěkné ceny a mohli si „zahrát“ na 
sokolníka – vypustit nebo zavolat dravce 
a nechat ho sednout na ruku. 

Věříme, že naše děti tento projektový 
den obohatil a že pochopily úžasnou krá-
su těchto geniálních letců a jejich neza-
stupitelnost v přírodě. 

Ladislava Kobzová 
za kolektiv učitelek ZŠ

Práce žáků 4. ročníku
Foto: Archiv ZŠZakončení projektového dne s žáky 6. B

Žáci sedmého ročníku

Orel Yukon a jeho papírová kopie

Hnízdo dravce a žáci 6. ročníku
Foto: Archiv ZŠ

Přehlídka dravců
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Hurá, kniha! 

Měsíc březen se na naší škole nesl 
v  duchu projektu Celé Česko čte dětem. 
Uskutečnilo se hned několik akcí podpo-
rujících u dětí čtenářskou gramotnost a 
kritické myšlení při práci s textem. S žáky 
sedmého a osmého ročníku jsme navští-
vili tišnovskou knihovnu. Pro sedmáky si 
paní knihovnice Monika Kvasnicová při-
pravila program s názvem Detektivka. Děti 
si na úvod zahrály hru Městečko Palermo, 
následně si vyzkoušely roli detektiva i 
v aktivitách spojených s texty. Ve skupině 
spojovaly odborný název z oboru krimi-
nologie s  obrázkem, jejich úkolem bylo 
také přijít na kloub zapeklitému příběhu. 
Na závěr měly podle obalu knihy či jejího 
názvu rozpoznat detektivku. Osmáci se 
prostřednictvím programu Romantismus 
seznámili s hlavními představiteli tohoto 
uměleckého směru nejen z oblasti litera-
tury, ale i hudby, výtvarného umění či ar-
chitektury. Zajímavé bylo pro žáky srov-
nání, jak v devatenáctém století vypadaly 
např. telefon, kolo či pračka. 

19. března spojili žáci osmých tříd svoje 
síly, když se během projektové výuky se-
znamovali s  tradicemi, které se pojí s  ja-
rem. Pracovali s  naučnými i uměleckými 
texty, poté vytvořili nádherné plakáty, 
na nichž popisovali jarní zvyky. Dopoled-
ní práci završila praktická ukázka. S dětmi 
z mateřské školy jsme se letos opět vyda-
li zahnat zimu a přivolat jaro vhozením 
Morany do řeky Svratky. 

Odpoledne téhož dne jsem připra-
vila pro děti z  prvního stupně aktivity 
v knihovně a na chodbě před ní. Mám ra-
dost, že Hravá hodinka ve školní knihovně 
letos přilákala 38 dětí. Na retro promí-
tačce jsem nejprve promítla pohádku O 
veliké řepě, potom jsem dětem přečetla 
španělskou pohádku převyprávěnou Ji-
řím Žáčkem s názvem Co je na světě nej-
vzácnější. Čtení provázely otázky, které 
udržovaly dětskou pozornost a napětí. 
Jedním z úkolů po četbě byla výroba nej-
vzácnějšího létajícího koberce, o němž se 
psalo v pohádce. Vzniklo jich hned něko-
lik. Bylo příjemné pozorovat, jak si děti 

užívaly jednak tvůrčí práci, jednak připra-
vené hravé úkoly. 

Za prvostupňovými dětmi jsem se vy-
dala ještě jednou o týden později. Kdo 
měl chuť, mohl se mnou strávit Hravou 
hodinku ve školní družině na téma poezie. 
Povídali jsme si o oblíbených básničkách 
a písničkách, děti tvořily rýmy a doplňo-
valy slova do Žáčkových básní o zvířát-
kách. Přečetla jsem jim veršovaný příběh 
J. Z. Nováka Cvrček a mravenci. Výsledné 
dětské životabásně, inspirované přečte-
ným příběhem, byly krásnou a dojemnou 
tečkou společně stráveného času. 

S  příběhem Jiřího Žáčka se mohli naši 
žáci z  prvního stupně a děti z  mateřské 
školy setkat ještě jednou, když vyrazili do 
místní sokolovny na pohádku Krysáci a 
zamilovaný Eda. 

Na konci března za mnou do škol-
ní knihovny zavítali také žáci třetí třídy 
s  paní učitelkou Dagmar Lolovou. Při-
pravila jsem si pro ně vyučovací hodinu, 
během které si mohli vyzkoušet čtení 
s předvídáním – jednu z metod programu 

Čtením a psaním ke kritickému myšlení 
(RWCT). Finská pohádka Malinový král 
děti zaujala. Při práci byli všichni nesmír-
ně šikovní, zvídaví a aktivní. Byla radost 
s nimi pracovat.

Metody kritického myšlení zařazuji do 
výuky českého jazyka a literatury samo-
zřejmě také u žáků na druhém stupni. 
I přestože je příprava na takto vedenou 
výuku náročnější, těší mě pozitivní zpět-
ná vazba, kterou od dětí dostávám. Do-
dává mi to potřebnou sílu, elán a chuť do 
další práce. 

Obecně se během výuky snažím co nej-
více otevřít dětem cestu ke knihám, pro-
tože musíme mít stále na paměti, že čte-
ní a zejména kritické myšlení jsou jedny 
z  nejdůležitějších předpokladů pro jejich 
budoucí studium, a především život. 

Eva Zemanová

Den otevřených dveří v knihovně Hravá hodinka ve školní knihovně 

Hravá hodinka ve školní družině – práce s poezií
Třeťáci při práci ve školní knihovně

Foto: Archiv ZŠ
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Předjaří a jaro v 5. třídě

To, že se v 5. třídě ZŠ Nedvědice pořád něco děje, už jsme čtená-
řům Zpravodaje nejednou psali. Nejinak je tomu i v tomto období 
školního roku. Tentokráte nechám ale více „promluvit“ o zážit-
cích děti prostřednictvím jejich slohových vyprávění o našich vý-
letech.  Ještě předtím drobný výčet toho, co všechno jsme v tomto 
pololetí už stihli:

• Divadla – Bystřice n. P. (Na vlásku), Nedvědice (Krysáci 
a zamilovaný Eda)

• Projektové	 dny – Máme rádi Česko, Den Země (dravci), 
Čarodějnice (výroba čarodějnice pro vatru v  Nedvědici, 
Den otevřených dveří, Velikonoce

• Soutěže – matematický Klokan, Mc´Donalds cup (fotbal)
• Výlety – Hustopeče (mandloně), Pernštejn (přírodovědná 

vycházka), Černvír – finále výzvy 10 000 kroků a Předklášteří 
(výstava Jídlo! – Podhorácké muzeum)

K posledním dvěma jmenovaným vznikly potom texty, ze kte-
rých jsme pár vybrali pro Vás, čtenáře Zpravodaje. Tak pěkné po-
čtení a hodně radosti z teplých jarních dnů…

Ilona Lukášková

Hravá hodinka ve školní družině 

Osmáci v tišnovské knihovně

Vynášení Morany
Foto: Archiv ZŠ

Máme rádi Česko
Foto: Archiv ZŠ

Sedmáci v tišnovské knihovně

Hravá hodinka ve školní knihovně Výroba nejvzácnějšího létajícího koberce
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Výlet	do	Černvíra

Byl krásný, teplý den, když jsme se s ce-
lou třídou vypravili do Černvíra. 

Ráno jsme se na zastávce sešly se Sab-
čou a čekaly jsme na autobus. Když jsme 
přijely do Nedvědice, sešly jsme se s ostat-
ními a vyrazili jsme na cestu.

Po cestě jsme si se Sabčou povídaly. 
Cesta byla dlouhá a už nás bolely trochu 
nohy. Když jsme dorazili do Černvíra, šli 
jsme na dětské hřiště, kde jsme si udělaly 
s holkama piknik a houpaly jsme se tam 
na houpačkách. Na hřišti mě to hrozně 
bavilo.

Pak už paní učitelka řekla, že se budeme 
vracet, tak jsme se sbalili a vyrazili zpět ke 
škole. Po cestě zpátky nás už hrozně bole-
ly nohy a těšili jsme se na oběd. Výlet se 
mi moc líbil.

Tereza Weisová

Výlet	do	Předkláštěří

Minulý pátek jsme měli naplánovaný 
výlet se třídou do Předkláštěří. Ráno jsme 
měli sraz na nádraží v 7:50 hod. a vlak jel 
v  8:00 hod. Přišel jsem tam trochu dřív, 
proto jsem si dal ještě kakao. Pak přijel 
vlak, tak jsem do něj nastoupil i s kakaem. 
Ve vlaku se mi ale skoro celé vylilo, takže 
jsem z něj skoro nic neměl. Nakonec mi ho 
dopil Vojta, aspoň že tak.

Cesta byla docela v  pohodě, povídali 
jsme si a koukali z  okna. Ve Štěpánovi-
cích jsme vystoupili a šli pěšky do Před-
kláštěří. Cestou mě začaly bolet nohy, ale 
s klukama jsme si pouštěli písničky, takže 
taky v  pohodě. Udělali jsme si pauzu na 
takovém místě s  posezením, kde jsme si 
dali svačinu. Vojta tam házel kamínky, 
podařilo se mu jeden trefit až na most, če-
hož jsem se lekl, protože to udělalo divný 
a hlavně hlasitý zvuk.

Když jsme dorazili do Předkláštěří, šli 
jsme do cukrárny. Většina spolužáků si 
koupila zmrzlinu, ale já jsem si dal ledo-
vou tříšť. Byla studená a dobrá, tak jsem 
byl spokojený.

Po zmrzlině jsme šli na výstavu, která 
se jmenovala Jídlo! Přišli jsme tam a paní 

průvodkyně nás vzala dovnitř a všechno 
nám ukázala. Byla tam i skuzavka, po které 
jsme se klouzali a taky jsme si vyráběli sůl 
do koupele. Mleli jsme si mouku jako v pra-
věku. Tu sůl do koupele jsem skoro nestihl 
vyrobit, ale nakonec jsem to zvládl.

Když jsme skončili, šli jsme na auto-
bus, který měl asi 10 minut zpoždění. 
Tak jsme tam čekali, ale bylo hrozně vel-
ké teplo a nálada taky nebyla moc dobrá. 
Když jsme se vrátili, šli jsme na oběd. Měli 
jsme smažený sýr s  bramborami, což mi 
chutnalo. Po obědě byl rozchod a já šel 
domů. Byl to moc pěkný výlet.

Karel Krušina

Výlet	do	Předkláštěří

Sešli jsme se ráno na nádraží, šli jsme si 
sednout na lavičku a čekali jsme na vlak. 
O jízdenky jsme se nemuseli starat, proto-
že je kupovala paní učitelka. Čekali jsme 
déle, protože vlak měl zpoždění. Přijel 
ale docela brzo. Nastoupili jsme do vlaku 
a dojeli jsme do Štěpánovic.

Vystoupili jsme ve Štěpánovicích a šli 
jsme po cyklostezce. Spolužáci trhali pam-

pelišky s  chmýřím a házeli je po sobě. Šli 
jsme docela pomalu. Potkali jsme se se 
dvěma bruslaři. Došli jsme do zahrádek 
a Ondřej chtěl vylézt na strom za vodní-
kem. Já jsem s  paní učitelkou přemýšlela 
o budoucím podniku. Dali jsme se k mostu 
a chvíli jsme si odpočinuli u posezení. Klu-
ci házeli na most kameny. Za chvilku jsme 
pokračovali dál a došli jsme do cukrárny 
Cherry. Tam jsme si dali zmrzku a paní uči-
telka si dala chlebíček. Byla tam taky bílá 
kočka. Já jsem našla barevné pero.

Potom jsme šli na výstavu Jídlo! Mohli 
jsme se tam vyfotit, jak v Římě ležíme na 
lehátkách. Nikolas se polil octem, pro-
tože otevřel dózu. Vyráběli jsme i sůl do 
koupele.

Po výstavě jsme šli na autobus. Čekali 
jsme dlouho, protože měl zpoždění. Na-
konec jsme nastoupili do autobusu a jeli 
jsme do školy. Já jsem vystupovala v Čer-
nvíře. Vystoupila jsme a šla jsem domů. 

Lucie Kundýsková

Výlet	do	Předkláštěří

V  pátek jsme měli sraz na nádraží 
v 7:50 hod., protože jsme jeli do Předkláš-
těří. Když jsme došla na nádraží, tak jsem 
potkala Romču. Po chvilce jsme si šla kou-
pit kakao do automatu. Pak konečně přijel 
vlak a všichni jsme nastoupili do vagónu.

V  Doubravníku nastoupila kamarádka 
Kája. Vystoupili jsme ve Štěpánovicích 
a šli jsme pěšky do Předkláštěří. Po cestě 
jsme si s  Karolínou pouštěly hudbu do 
sluchátek. Povídaly jsme si a udělaly jsme 
si fotky. 

Potom jsme dorazili do cukrárny Che-
rry. Nejdřív jsem si chtěla dát vanilkovou 
zmrzlinu, ale dala jsem si šmoulovou. Ta 
mi moc chutnala. S Kájou jsme si koupily 
dohromady ledovou tříšť. Před cukrár-
nou byla roztomilá kočička. Chvilku jsme 
si s ní hrála. Po zmrzlině jsme vyrazili do 
Podhoráckého muzea v Porta Coeli na vý-
stavu Jídlo! Na výstavě byla skvělá zába-
va. Bylo tam pexeso, malování na kamín-
ky, sázení brambor a práce s kůží. Mohli 
jsme si namíchat vlastní směs soli a bylin. 
Já jsem dělala vše až na pexeso. Nejvíc mě 
bavilo řezání kůže. Byl tam i domek, ze 
kterého se vycházelo skluzavkou. Nako-
nec jsme si šli koupit s  Romčou obrázky 
zvěrokruhu a honem jsme pospíchaly za 
ostatními na autobus.

Po příchodu na zastávku jsme zjistili, že 
má autobus zpoždění. Pak konečně při-
jel a jeli jsme zpět do Nedvědice. V auto-
buse nebylo místo na sezení, tak většina 
třídy stála. Během jízdy jsem si povídala 
s Luckou. Po příjezdu jsme šli na oběd. Byl 
smažený sýr s bramborami, to mám ráda. 
Moc jsem si pochutnala. Po obědě jsme šli 
všichni domů. 

Rachael Stachová

V Hustopečích
Výlet do Předklášteří

Foto: Archiv ZŠ
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Dubnová výzva 10 000 kroků

Malí badatelé ve škole

Naše škola se stala součástí celorepub-
likového projektu Výzva 10  000 kroků. 
Cílem tohoto projektu je motivovat se na-
vzájem k pravidelné aktivitě, a to alespoň 
po dobu jednoho měsíce. Tento projekt 
probíhá dvakrát do roka, vždy v  dubnu 
a v  říjnu. Nachozené kilometry se mění 
v body, a každý tak může sledovat, jak si 
vede. Nachodili jsme spoustu kilometrů 
a strávili jsme hodiny času venku. Ať už 
sami, s rodinou nebo s partou, kroky nám 
přibývaly a chuť jich mít víc také. Chtěla 
bych všechny moc pochválit, jak školu. 
tak i jednotlivé třídy a chodce. Bylo fajn 
vidět se, potkávat v přírodě a také sou-
těžit mezi sebou. Z  celkového počtu 108 
škol, které se zapojily do dubnové výzvy, 
naše škola skončila na krásném 14. mís-
tě. Podařilo se nám za jediný měsíc na-
chodit přes 33  000 km. V  rámci tříd si 
1. místo vybojovala 8. B s paní učitelkou 
Janou Švancarovou. Gratulujeme. Vítěze 
jsme možná ale našli každý v sobě,  když 
jsme do toho pořádně šlápli. Takže už 
víme, co znamená ujít nejen 10 000 kro-
ků, ale u některých dvacet, třicet, padesát 
tisíc i víc. Klobouk dolů před vámi všemi, 

kteří jste šli nad své hranice nebo po nich 
a v duchu fair play překonávali pomy-
slnou laťku 10 000. A co by mě potěšilo 
nejvíc?   Abyste si čas strávený venku, ať 
už chůzí, na kole, bruslích nebo koloběž-

ce, našli i mimo takovéto výzvy. Být venku 
s kamarády, rodiči je totiž hrozně prima.

Těším se na říjnovou výzvu.

Kateřina Vejrostová

V  letošním školním roce probíhal v  naší škole přírodovědný 
kroužek určený pro žáky od druhé do čtvrté třídy. Kroužek jsme 
pojali jako badatelskou dílnu zaměřenou na ekologii, zoologii, 
botaniku a biologii.

Žáci si v průběhu roku vyzkoušeli různé chemické a fyzikál-
ní pokusy, naučili se základům práce s mikroskopem, na škol-
ní zahradě připravili hmyzí domeček pro nové obyvatele 
a mnoho dalších činností. V  době podzimu a jara se aktivity 
soustřeďovaly na venkovní prostory, v zimě jsme byli převáž-
ně ve škole. 

Nejoblíbenější aktivitou byla práce se stavebnicemi Boffin, kte-
rá žáky zasvětila do tajů fyziky a elektroniky. Vyzkoušeli si stavbu 
elektrických obvodů od jednodušších po složitější.

Cílem bylo hlavně podporovat zvídavost, týmovou spoluprá-
ci a kreativitu žáků. Byla to příležitost k rozvoji základních do-
vedností vědeckého zkoumání a budování zájmu o přírodovědné 
obory.

Chtěla bych poděkovat za pomoc paní asistentce N. Vejrostové, 
která se mnou kroužek vedla.

Leona Vejrostová

Babylon
Foto: Miroslava Muselíková

Práce s mikroskopem Foto Leona VejrostováPříprava hmyzího domečku

Benefiční trailový běh Tišnovské Kozy
Foto: Archiv ZŠ
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Pestré jaro ve školní družině

Ve školní družině se i v letošním roce 
pořád něco děje! Jaro jsme přivítali s nad-
šením a s bohatým programem plným 
tvoření, her i pohybu. Děti si užily spous-
tu zajímavých akcí, které jim zpestřily 
všední odpoledne a přinesly nové zážitky.

V únoru jsme si zpříjemnili zimní dny 
Valentýnským tvořením, které patří mezi 
oblíbené aktivity naší družiny. Děti se 
s chutí pustily do vyrábění – tvořily ba-
revná srdíčka z papíru, malovaly přáníčka 
a připravovaly drobné dárky pro své rodi-
če, prarodiče i kamarády. Nešlo jen o roz-
voj jemné motoriky a tvořivosti, ale také 
o rozvíjení empatie – děti přemýšlely, 
koho svým výtvorem potěší a co hezké-
ho mu napíšou do přání. Školní družina 
se díky výzdobě dětí proměnila v útulné 
místo plné barev, lásky a milých slov.

Následovala veselá pexesiáda, tedy tur-
naj v pexesu, který podpořil soutěživé-
ho ducha nejednoho malého hráče. Děti 
si losovaly soupeře a utkaly se v několika 
kolech napínavých zápasů. Hra prověřila 
jejich postřeh, paměť i trpělivost, záro-
veň nabídla prostor pro zábavu a budo-
vání přátelských vztahů. Vítězové byli 
odměněni drobnými cenami, ale radost 
z účasti si odnesli všichni. Atmosféra byla 
plná smíchu – přesně tak, jak to v družině 
máme nejraději.

Významným počinem bylo i jarní úkli-
dové odpoledne na hřišti za školou. Děti 
se s chutí pustily do práce. Přestože to ne-
byl jejich nepořádek, přistoupily k úklidu 
s velkou zodpovědností a ochotou. Vědě-
ly, že i tímto způsobem mohou přispět ke 
zlepšení prostředí, kde si samy často hrají 
a sportují. Společnými silami jsme tak ne-
jen zvelebili hřiště, ale zároveň si připo-
mněli, jak důležité je chovat se ohledupl-
ně k přírodě i veřejnému prostoru. 

V březnu jsme si připomněli Meziná-
rodní den žen, ke kterému děti vlastno-
ručně vyráběly kytičky pro paní učitelky, 
asistentky, paní kuchařky i uklízečky naší 
školy. Nezapomněly ani na svoje mamin-
ky a babičky.

Velkým zážitkem pro všechny byla ná-
vštěva kouzelníka, která vnesla do druži-

ny pořádnou dávku tajemné atmosféry. 
Děti se od první chvíle dívaly na pódium 
s napětím a široce otevřenýma očima. 
Kouzelník předváděl triky s kartami, mi-
zejícími předměty a dokonce i s pomocní-
ky z řad dětí, které se na chvíli staly jeho 
asistenty. Smích, údiv i nadšené výkřiky 
se ozývaly celou místností, když se pod 
jeho rukama děly neuvěřitelné věci. Ně-
které děti se ještě dlouho po vystoupení 
pokoušely přijít na to, jak mohl například 
vykouzlit holubici. Kouzelník nejen bavil, 
ale také inspiroval – a kdo ví, třeba mezi 
námi vyroste i budoucí mág!

Nezapomněli jsme ani na velikonoční 
tradice – děti si zkusily plést pomlázky 
pod vedením paní učitelky Jany Švanca-
rové a deváťáků, kteří jim s trpělivostí vy-
světlili, jak na to. Pro některé děti to byla 
první zkušenost s touto tradiční techni-
kou, o to větší radost měly, když se jim 
podařilo uplést vlastní pomlázku. Kro-
mě toho vyráběly velikonoční dekorace 
z papíru, vajíček i přírodních materiálů, 
kterými pak vyzdobily družinu. Vrcholem 
velikonočního období bylo Velikonoční 
soutěžení, které nabídlo veselé disciplíny 
jako cvrnkání vajíčka do důlku, zajíčko-
vo skákání po jedné noze nebo přenášení 
vajíčka na lžičce. Třetí oddělení se navíc 
zapojilo do jarního tvoření, při kterém 
vznikla krásná výzdoba inspirovaná pro-
bouzející se přírodou. 

Další oblíbenou aktivitou byla Hravá 
hodinka ve školní družině, kterou si při-
pravila paní učitelka Eva Zemanová. Děti 
se seznámily s krásnou knížkou Cvrček 
a mravenci a ponořily se do světa příbě-
hu plného ponaučení a přátelství. Děti 
byly nadšené, s novými dojmy i chutí dál 
se zdokonalovat ve čtení.

V rámci odpoledne Protáhni své tělo, kte-
ré připravilo 3. oddělení školní družiny, 
si děti užily pestrý program plný pohybu, 
soutěží a radosti. Do organizace se zapoji-
la i paní učitelka Kateřina Vejrostová, kte-
rá pomáhala s vedením stanovišť a moti-
vovala děti k pohybu. Aktivity probíhaly 
jak na čerstvém vzduchu, tak v tělocvičně 
– nechybělo oblíbené přetahování lanem, 

zábavná opičí dráha nebo netradiční spo-
jení tělocviku a matematiky. Děti totiž 
měly za úkol počítat jednoduché příklady 
a běhat s výsledky na správné místo ba-
revného žebříku, což skvěle potrénovalo 
nejen tělo, ale i hlavu. Všichni si odpole-
dne užili naplno a odcházeli s červenými 
tvářemi, úsměvem na rtech a dobrou ná-
ladou.

Duben jsme zakončili veselými Čaro-
dějnicemi, kdy se školní družina promě-
nila v rej plný kouzel, smíchu a fantazie. 
Děti přišly v originálních kostýmech ča-
rodějnic, čarodějů a kouzelných bytostí, 
společně jsme se vydali na čarodějnickou 
stezku. Vrcholem odpoledne bylo vaření 
čarodějnického lektvaru, při kterém děti 
míchaly podivné ingredience a s velkou 
fantazií vymýšlely kouzelné účinky. Ne-
chybělo ani hledání pokladu, který byl 
ukrytý v lese. Za odměnu si všichni dali 
párek v rohlíku, který chutnal po čaroděj-
ném výkonu opravdu skvěle. Odpoledne 
se neslo ve veselém duchu a zanechalo 
v dětech spoustu krásných zážitků.

Na závěr jara jsme se s dětmi pusti-
li do tvoření ke Dni matek, které patří 
mezi nejdojemnější chvíle v naší družině. 
Děti s velkým zaujetím vyráběly přáníčka 

Daktyloskopie v praxi

Protáhni své tělo
Foto: Archiv ZŠPletení pomlázek



31

Tortilla a losos s batáty jako vítězové Zdravého talíře 2025

i drobné dárečky, do kterých vkládaly 
nejen svou tvořivost, ale zejména lásku 
a vděčnost. Každý výtvor byl originální 
a odrážel osobnost malého autora. Ne-
chyběla ani přání plná vřelých slov, bás-
niček nebo osobních vzkazů. Děti si pak 
své dárečky hrdě odnášely domů ukryté 
v aktovkách. Radost v dětských očích při 
tvoření a nadšení z toho, že mohou potě-
šit své nejbližší, byla tím nejkrásnějším 
zakončením jarních aktivit.

Děkujeme všem dětem za jejich nad-

šení, tvořivost a aktivní účast na všech 
družinových činnostech. Bylo úžasné 
sledovat, s jakou radostí se zapojují do 
her, soutěží, tvoření i pohybových aktivit. 
Věříme, že si z každé akce odnesly nejen 
nové dovednosti, ale hlavně hezké zážitky 
a vzpomínky. Těšíme se na další společné 
chvíle, které nám přinese léto – plné slun-
ce, her, smíchu a dobrodružství v naší 
školní družině.

Zvláštní poděkování patří také všem, 
kteří naši školní družinu podpořili spon-

zorskými dary, včetně odměn i materiálů 
pro tvoření. Velmi si vážíme vaší štědrosti 
a ochoty pomoci – díky vám jsme mohli 
pro děti zajistit pestrý a bohatý program. 
Vaše podpora nám umožňuje rozvíjet dět-
skou kreativitu, pohyb i radost ze společ-
ně stráveného času. Děkujeme, že nám 
pomáháte tvořit místo, kde se děti cítí 
dobře a kam se rády vracejí.

Hana Bublánová
za školní družinu

I letos jsem uspořádala v  rámci pra-
covních činností, které jsou zaměřeny na 
přípravu pokrmů, soutěž, kde hlavním 
cílem byla příprava zdravého jídla. Le-
tošní sedmáci se s tímto úkolem poprali 
statečně. Nejenže se museli na pokrmu 
domluvit, nakoupit suroviny, ale výsled-
né jídlo muselo být za 80 minut dokonce 
i naservírováno k  hodnocení. Vzhledem 
k  tomu, že jsou sedmáci v  tomto před-
mětu rozděleni na chlapce a dívky, jsou 
i dvě vítězná jídla. První byla tortilla	
s  kuřecím	 masem, kterou připravo-
vala skupina ve složení Vojtěch	 Kryti-

nář, Antonín	Martinek, Nicolas Pavliš 
a Matyáš	Sedlák. Druhý úspěšný pokrm 
byl losos s batátovým	pyré	a	orestova-
nou	zeleninou, který připravily Magda-
léna	Brixi a Anna	Nikodemová. 

Děkuji všem sedmákům za snahu 
a soutěživost, kolegyním za vytvoření 
odborné poroty. 

Ladislava Kobzová

Jarní tvoření

Prezentace pokrmů před porotou z řad pedagogů
Vítězové Zdravého talíře 2025

Foto: Archiv ZŠ

Vítězný pokrm – losos s batátovým pyré

Čarodějnice
Foto: Archiv ZŠ
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Ze života prvňáčka 2024/2025

Zájezdy do divadla pro žáky 2. stupně

Jako každý rok, tak i letos byl den 
2. září významným dnem především pro 
nás nejmenší, tedy prvňáčky. Naše prv-
ňáčkovské dobrodružství by šlo shrnout 
do slova poprvé. Poprvé jsme dokázali 
napsat slovo maminka, poprvé jsme si 
spočítali, kolik penízků potřebujeme na 
oblíbenou zmrzlinu, poprvé nám sku-
pinky písmen začínají dávat smysl. Nej-
krásnější a zároveň nejtěžší rok už je ale 
pomalu za námi. A zažili jsme toho dost… 
V září si nás pod křídla vzali páťáci, kteří 
nám pomohli s adaptací na školní pro-
středí. Zároveň jsme nezapomněli na 

svou milovanou školku. Několikrát jsme 
se do ní vrátili, abychom si užili například 
Podzimní školympiádu, Velikonoční tvoření 
v MŠ nebo nechali předškoláčky usednout 
do našich lavic v rámci akce Školákem na 
zkoušku. O významných dnech, jako je 
Halloween, Den dětí, se nás již několikrát 
ujali deváťáci s programem ušitým přes-
ně nám na míru. Ačkoliv jsme nejmladší 
ve škole, rozhodně se nebojíme výzev. 
Zapojili jsme se do celoroční čtenářské 
výzvy, dubnové krokové výzvy a teď 
v květnu do třídní diamantové výzvy. 
Nebáli jsme se také objevovat místa mimo 

Zájezdy na večerní představení do brněnských divadel jsou 
v  naší škole opravdu už mnoholetou tradicí. Jsem velmi ráda, 
že jsem tuto „povinnost“ zdědila po panu učiteli P. Vejrostovi 
a paní učitelce I. Prokůpkové právě já. Sama jsem velkou fanyn-
kou divadelních představení, a když tuto zálibu můžete sdílet se 
svými žáky, je to zkrátka skvělé. 

Obvykle jezdíme 2x ročně, v každém pololetí jednou. Snažím 
se vybírat rozmanitá představení v  různých brněnských diva-
dlech, abych zájemcům z 2. stupně ukázala možnosti a pomoh-
la jim najít v této oblasti kultury to, co právě je osloví. Jezdíme 
i do studentských divadel, většinou však do Národního divadla 
Brno a do Městského divadla Brno – jak na činoherní, tak na 
hudební scénu.

Těsně před Vánoci vyrazily z  naší školy na muzikál Matilda 
dokonce dva autobusy. Toto slavné představení je vhodné i pro 
páťáky. Ti využili neobvyklé možnosti – jet do divadla se školou 
večer – a jeli téměř všichni. S nimi samozřejmě i šesťáci až de-
váťáci. Bylo nás přes sedmdesát. Žáci pak představení hodnotili, 
srovnávali ho s  filmovou podobou. Tento krásný příběh se jim 
opravdu hodně líbil. 

12. května jsme se – už jenom jedním autobusem plným žáků 
z  druhého stupně – vydali na novinku MdB s  názvem Hra, která 
se zvrtla. Jednalo se o detektivní komedii, ve které se nám dostalo 
opravdu hodně velké dávky humoru. Ten oceňovali především šes-
ťáci, hlavně u divaček z 8. a 9. ročníku zůstala Matilda na 1. místě. 

Oba zájezdy proběhly v pohodovém duchu, všichni se chovali 
tak, jak se chovat mají a bylo to moc příjemné. Už teď procházím 
repertoár divadel, abychom po prázdninách zase mohli společně 
vyrazit za kulturními zážitky. Ty sdílené jsou opravdu nejlepší. 

Gabriela Sedlářová

školu, navštívili jsme Planetárium Brno, 
divadlo Beze jména a chystáme se na 
bowling nebo na náš krásný hrad Pern-
štejn. Nejšťastnější jsme, kdykoliv se mů-
žeme hýbat a sportovat. Proto vyučování 
trávíme i učením v pohybu, učením venku 
na hřišti nebo v přírodě. 

První školní rok plný nově získaných 
vědomostí a zážitků se blíží ke svému 
konci. A co bude dál? 

Dominika Štarhová

Žáci devátého ročníku na představení Hra, která se zvrtla
Foto: Archiv ZŠ

Setí rajčat a paprik
Rozvoj jemné motoriky

Foto: Archiv ZŠ
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Jarní měsíce v mateřské škole

Jaro bylo v naší mateřské škole pestré, 
tvořivé, hudební i hravé. Děti měly mož-
nost zažít mnoho různorodých aktivit, 
které jim přinesly nové zážitky i doved-
nosti. Níže přinášíme krátké ohlédnutí za 
uplynulými třemi měsíci.

Březen jsme zahájili preventivním vyšet-
řením zraku, hned poté nás navštívili lekto-
ři ze ZUŠ Tišnov s edukativním programem 
zaměřeným na dechové žesťové nástroje. 
Téhož dne jsme otevřeli dveře školky pro 
veřejnost v rámci Dne otevřených dveří.

Na svátek jara jsme spolu se žáky 8. roč-
níku ZŠ vynesli Moranu a přivítali příchod 
jara. Ve stejný den proběhlo také Odpoled-
ne v MŠ, během něhož jsme přivítali nové 
zájemce o docházku do mateřské školy.

Do březnového programu jsme zapojili 
i Ponožkový den, kterým jsme 21. března 
symbolicky podpořili lidi s Downovým 
syndromem. Děti i paní učitelky si na 
tento den oblékly každou ponožku jinou. 
Na závěr měsíce jsme si užili divadel-
ní představení Krysáci a zamilovaný Eda 

v místní sokolovně a naši předškoláci za-
hájili první lekci plaveckého výcviku.

V dubnu jsme se připojili k oslavám Dne 
Země v rámci projektového dne ZŠ a MŠ 
Nedvědice. Dopoledne s ukázkami drav-
ců z organizace Zayferus bylo silným zá-
žitkem pro malé i velké. Čtvrtá třída zá-
kladní školy nám přišla přečíst pohádky 
a pokračovali jsme také v plavání – během 
měsíce děti absolvovaly hned tři lekce. 

Důležitým datem pro naše budoucí 
školáky byl zápis do 1. třídy, který probě-
hl 10. dubna. 

11. dubna jsme se znovu potkali se ZUŠ 
Tišnov, tentokrát s představením zaměře-
ným na dřevěné dechové nástroje. Rodiče 
dětí, které uvažují o nástupu do školky, 
jsme opět přivítali na Odpoledni v MŠ. 

Předškoláci se zapojili i do velikonoční-
ho tvoření s prvňáčky. Měsíc jsme zakon-
čili veselým čarodějnickým dopolednem, 
kam mohly děti přijít v kostýmech – škol-
ka se tak proměnila v rej čarodějů, čaro-
dějnic a kouzelných bytostí.

Květen přinesl další pokračování pla-
veckého výcviku, děti navštívily zábavní 
centrum Hopík Žďář nad Sázavou a ne-
chybělo ani společné fotografování. Naši 
předškoláci si vyzkoušeli, jaké to je být 
„školákem na zkoušku“, a tak se celý mě-
síc nesl i ve slavnostním duchu. 

V naší mateřské škole probíhal i letos 
kroužek pro předškoláky – edukativně sti-
mulační skupiny. Jeho cílem bylo hravou 
formou rozvíjet dovednosti důležité pro 
bezproblémový nástup do základní školy. 
Děti si prostřednictvím různých činností 
procvičovaly zrakové a sluchové vnímá-
ní, logické myšlení, řeč, jemnou motoriku 
i soustředění. Kroužek přispěl nejen k roz-
voji jejich školní zralosti, ale také k větší 
jistotě a sebedůvěře při budoucím vstupu 
do první třídy.

Zápis do mateřské školy, který proběhl 
7. května, je úspěšně za námi. Těšíme se, 
že v září přivítáme nové děti, se který-
mi budeme společně prožívat radostné 
chvíle.

Oslava ke Dni matek proběhla 13. května. 
Děti si připravily milý program a maminky 
potěšily nejen vystoupením, ale i malým 
dárkem. Na závěr měsíce uspořádali žáci 
z  9. ročníku oslavu Dne dětí – dopolední 
program plný her a soutěží proběhl letos 
kvůli nepříznivému počasí v prostorách zá-
kladní školy, ale i tak si jej děti užily.

Děkujeme všem rodičům za spolupráci 
a těšíme se na společné chvíle, které nás 
čekají v červnu, kdy se s některými našimi 
dětmi začneme loučit před jejich cestou 
do školy.

Ludmila Skulová
za kolektiv MŠ

Učíme se i na vycházce Sluníčko z přírodnin

 Tvoření v prvouce Kooperace při kresbě postavy
Učení venku

Foto: Dominika Štarhová
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Čarodějnice

Krysáci a zamilovaný Eda

S Moranou

Tvoření s prvňáčky
Den matek

Foto: Archiv MŠ

Čarodějnické úkoly

Vystoupení ZUŠ Tišnov

Den s dravci – výherce Adámek přebírá cenu
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